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Ple de les Corts Valencianes celebrat el dia 23 de maig de
2002. Comença la reunió a les 10 hores i 14 minuts.
Presideix la Molt Excel·lent Senyora Marcela Miró Pérez.
Sessió plenària número 69. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Punt quatre: debat i votació del dictamen de la Comissió
d’Economia, Pressupostos i Hisenda sobre l’informe de fis-
calització dels comptes generals de la Generalitat Valencia-
na de l’exercici 2000. Senyories, pregue silenci. 

La Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda, en la
reunió de 9 de maig de 2002, pel que fa a l’informe de fis-
calització dels comptes generals de la Generalitat
Valenciana de 2000 ha aprovat el següent dictamen: “Les
Corts Valencianes aproven l’informe de fiscalització del
compte general de la Generalitat Valenciana de l’exercici de
2000. Palau de les Corts Valencianes. València, a 9 de maig
de 2002. El president: Jesús Ros Piles. El secretari: Salvador
Cortes Llopis”.

Correspon, per tant, a continuació, la votació del dicta-
men. Senyories, comença la votació. El resultat de la vota-
ció és de 63 vots a favor, cap en contra, 5 abstencions.
Queda apovat  el dictamen. 

A continuació, per a explicació de vot, en representació
del Grup Mixt, té la paraula el senyor Peris.

Debat i votació del Dictamen de la 
Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda sobre

l’Informe de Fiscalització dels Comptes Generals de la 
Generalitat Valenciana de l’exercici 2000

El senyor Peris i García:

Hem votat que sí a l’informe que es presentà en el seu
dia, l’Informe de Fiscalització dels Comptes de la Generali-
tat Valenciana corresponent a l’exercici de 2000 que presen-
tà la Sindicatura de Comptes. Creem que és un vot que sí a
l’informe, perquè això jo pense que és el primer que volem
dir i ratificar i clarificar. El Grup Mixt vota que sí a l’infor-
me que fa la Sindicatura, un informe col·legiat, un informe
d’un treball que valorem positivament, perquè és un treball
exhaustiu que ha demostrat una fermesa en el compliment
de les obligacions que té la Sindicatura de fer una bona fis-
calització, un treball molt acurat de comprovar el compli-
ment de totes les obligacions legals i administratives en la
gestió dels diners públics per part de la Generalitat
Valenciana i els seus organismes autònoms. 

I hem votat que sí perquè ens permet l’informe –que al
final el que acaba dient és que raonablement, globalment no
hi ha, no es poden demanar responsabilitats directes, que no
s’ha detectat eixe instrument que es permetria de demanar
responsabilitat directes en algun dels informes–, sí que és
cert que l’informe és suficientment significatiu del que seria
un dispar, un irregular funcionament d’alguns aspectes, i
sobre tot en alguns organismes concrets d’un més que defi-
cient funcionament en l’aplicació, en la gestió dels diners

públics. I un dels aspectes més importants que han donat
molta llum, al que l’oposició hem vingut reiterant moltes
vegades, és que cal rellegir-se i és un instrument importan-
tíssim, que és una eina de treball que anem a seguir, és quan
parla de la gestió de la Radiotelevisió Valenciana, per posar
un dels exemples més paradigmàtics a l’hora de comprovar
com és més que deficient la gestió. I fa tota una sèrie de
recomanacions importantíssimes que nosaltres, a més a més,
pensem que ara és el torn dels grups polítics, el torn de
seguir i d’intentar que es complisquen cadascuna d’eixes
recomanacions que fa la Sindicatura.

Pensem que ha fet un esforç important també la
Sindicatura a l’hora de corregir, de recomanar, i ho diu cla-
rament l’informe, de recomanar tota una sèrie de millores
en el que seria els concursos, és a dir en el que seria les
adjudicacions de gastos per sistemes de concurs o de sub-
hastes. I és un informe claríssim quan recorda la importàn-
cia i la necessitat que caldria fomentar la forma d’adjudica-
ció per subhasta, especialment en els contractes d’obres i en
aquells casos en què el preu és l’únic criteri real que deter-
mina l’adjudicació, ja  que és la forma que permet obtenir
un major estalvi de recursos públics, tal i com es posa de
manifest l’anàlisi efectuada per aquesta institució; és a dir,
eixa recomanació de la Sindicatura és evident; està dient:
s’haurien de fer moltes més subhastes de les que realment
fa la Generalitat.

També recorda l’informe, i ho diu claríssimament, que el
78% dels contractes han estat adjudicades utilitzant el siste-
ma de concurs i solament la subhasta del 7% i el concurs
negociat del 9%. El concurs negociat és més utilitzat encara
que la subhasta, és a dir, és justament el contrari. La
Sindicatura de Comptes és claríssima, està dient: “allò que
nosaltres recomanem, que és l’adjudicació per subhasta, és
l’últim instrument dels administratius, dels instruments
legals que té la contractació, la Generalitat Valenciana”, és a
dir que està dient-nos claríssimament –i ho diu l’informe, i
és una de raons fonamentals que nosaltres hem votat a
favor–, diu claríssimament l’informe que justament el siste-
ma que recomana la Sindicatura és el que menys utilitza
l’Administració.

I després fa tota una sèrie de recomanacions ja concretes
en el sistema del concurs, que per a nosaltres són importan-
tíssimes, perquè és cert que hi ha tota sèrie de contractes que
s’han de fer per concurs, perquè s’han de valorar els projec-
tes, però la Sindicatura recomana, i ho diu concretament,
recomana que la Generalitat Valenciana en els futurs exerci-
cis i l’actual exercici, quan fa un concurs, claríssimament
especifique quins són els subepígrafs pel qual valora els pro-
jectes. Això és importantíssim a més de que almenys la valo-
ració econòmica estiga al voltant del 50%, i ho diu claríssi-
mament la Sindicatura, també diu que eixa valoració, quan
es fa la valoració del contingut del projecte, no ha de ser una
qüestió global sinó que el número que extrau en eixe per-
centatge que val el projecte cal anar a subepígrafs per tal
d’evitar el que seria al final una contractació a dit encoberta
en el sistema del concurs.

Recorda la Sindicatura, i fa especial menció també, que
està molt repetida, en moltes de les conselleries es repeteix
allò dels contractes menors, que quan després es llig l’ob-
jecte es comprova que és el mateix objecte. I recorda la
Sindicatura que seria important evitar la ...
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La senyora presidenta:

Un moment, senyor Peris, un moment, senyor Peris.
Per favor, senyories, pregue silenci.
Continue, senyor Peris.

El senyor Peris i García:

Gràcies.
Seria important, recorda la Sindicatura, perquè ho ha

detectat, seria important que no es dividira el mateix con-
tracte en contractes menors per poder fer adjudicacions evi-
tant els procediments de publicitat i lliure concurrència.
Recorda la Sindicatura, i ho diu claríssimament l’informe
també quan fa el seu anàlisi que això és una pràctica que han
detectat massa habitual en diferents conselleries de la
Generalitat Valenciana, el recurs a dividir projectes per a
poder adjudicar, sense utilitzar el concurs contractacions
menors. Recorda la Sindicatura claríssimament.

I després també diu que seria important revisar els pro-
jectes, perquè quan es liciten està fa molt de temps, des que
es va fer el projecte al moment de la licitació i, per tant, des-
prés hi ha desviaments, perquè cal fer modificacions del
projecte una vegada ja està licitat, perquè el projecte que
realment es licita ja s’ha quedat antic. També diu claríssi-
mament que algunes de les modificacions i dels canvis que
han detectat a l’hora des preus i les modificacions posteriors
que es fan dels projectes és perquè no s’havia revisat prè-
viament que eixe projecte era un projecte antic que quan es
licita s’havia quedat obsolet i, per tant, també f eixa insis-
tència important.

I en l’apartat que està parlant dels procediments d’adjudi-
cació de les despeses, de les contractacions, fa una recomana-
ció que nosaltres volem també insistir, important. Diu: “cal
restringir l’ús de les tramitacions no ordinàries dels procedi-
ments contractuals als casos que realment ho requereixen, tot
justificant-les degudament i realitzant una planificació i un
pressupost escaient”. És a dir, fa una recomanació directa,
directa, diu que cal restringir les tramitacions no ordinàries
dels procediments contractuals, és a dir, que la Sindicatura els
diu claríssimament que durant l’exercici que ha fiscalitzat,
l’exercici de 2000, hi havien massa recursos a les tramitacions
extraordinàries dels concursos, i demana, i ho diu claríssima-
ment, que cal restringir, és a dir, fa  un manament imperatiu a
la Generalitat que es recorre massa a procediments extraordi-
naris quan hi ha vegades que no haguera estat necessari.

Pensem que hi ha una tasca important, pensem que és un
informe exhaustiu, que demostra que hi ha un treball
col·legiat seriós i que permet, efectivament, que l’oposició
mantinguem l’opinió que té molt a millorar, moltíssim a
corregir en alguns organismes autònoms com la Televisió
Valenciana, moltíssimes coses que canviar a l’hora de la
gestió financera i dels diners públics que està fent el Partit
Popular al front de la Generalitat Valenciana. 

I com permet tot això i permet dir tot això i ho diu l’in-
forme, nosaltres hem votat positivament a l’informe de la
Sindicatura de Comptes.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Peris.

Té la paraula, per explicació de vot, senyor Oltra, en
representació del Grup Parlamentari d’Esquerra Unida.

El senyor Oltra i Soler:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyores i senyors diputats.
El Grup d’Esquerra Unida ha sigut l’únic grup que s’ha

abstés en la votació d’aquest informe, a l’igual que férem
l’any passat, a pesar que tant en la comissió quan aparegué
el síndic li vam dir que donara la nostra felicitació a la
Sindicatura mateixa, no a ell, que no s’arrogara eixa qualifi-
cació ell, que és qui és, sinó que el treball de la Sindicatura
per a nosaltres, davant les dificultats que havia tingut l’ela-
boració d’aquest informe sí que volíem transmetre eixa feli-
citació i la nostra solidaritat, inclús, davant totes eixes difi-
cultats. És un informe, que és un informe en línies generals
bo, però per a Esquerra Unida és un informe incomplet, i
això és el que motiva aquesta abstenció.

La Sindicatura es queixa, i es queixa amb raó, que no ha
disposat de tota la informació que li correspon, ni l’ha tingut
en el temps suficient, ni l’ha tingut en la quantitat suficient.
I això em recorda que eixa mateixa...

La senyora presidenta:

Un moment, senyor Oltra. Per favor, el mòbil que està
sonant...

El senyor Oltra i Soler:

No sé de qui és.

La senyora presidenta:

Continue, senyor Oltra.

El senyor Oltra i Soler:

Bé, per tant, eixa mateixa crítica és la que fem nosaltres
també. O siga, que per tant en eixe aspecte som solidaris i
víctimes d’eixa situació de no donar per part del Consell la
suficient informació.

Per és que enguany s’ha arribat a casos insòlits, com pot
ser per exemple que algunes empreses públiques, el cas de
l’Entitat de Sanejament, l’Institut Cartogràfic, per exemple, la
informació que han donat ha sigut tan poc fiable, tan parcial,
que inclús la Sindicatura mateixa, per escrit, diu que no es
troba en condicions de garantir que la informació subministra-
da permeta fiscalitzar correctament aquestes empreses públi-
ques. Eixa mateixa pega es planteja davant una sèrie d’empre-
ses públiques, Cacsa, la societat Parc Temàtic, Ivex, etcètera,
etcètera, fonamentalment en el tema de la contractació.

Per tant, a nosaltres sí que ens crida l’atenció això: a què
es deu que el Partit Popular, les institucions del Partit
Popular, es neguen a col·laborar amb la Sindicatura de
Comptes? És per desinterés, perquè els dóna igual? O és per
què hi ha alguna cosa a amargar? Sí que ens agradaria que
això ens contestara.

A pesar d’això, evidentment, la Sindicatura en eixe
informe contempla tota una sèrie de qüestions molt inte-
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ressants. De nou apareix que el dèficit oficial que planteja
el Consell no té res a vore amb el dèficit real, entre come-
tes, fins que apareguen més qüestions pendents. On es va
dir 10.700 milions de pessetes, apareixen més de 83.000
d’una sèrie de factures, de rebuts, de pagaments que esta-
ven per ahí perduts en els caixons però que corresponen a
eixe exercici. 

En despeses, el descontrol pràcticament és absolut, els
ingressos podríem dir quasi que és basen en suposicions,
més que en càlculs reals. Es reconeixen uns ingressos pen-
dents d’exercicis anteriors, superiors als 318.000 milions de
pessetes, dels quals més de 200.000 són de l’any 1998 cap
arrere. Continua el famós conveni fantasma eixe de 44.000
i escaig milions de pessetes signat amb presses i carreres en
l’exercici anterior i que el Ministeri, de moment, ni paga i
crec que no tan sols reconeix, i això és una qüestió que
s’haurà d’aclarir. Els drets definits continuen pujant d’una
manera increïble, 238.000 milions de pessetes en un con-
cepte a extingir, hi han més de 100.000 milions de pessetes
de deute pendent de la Seguretat Social de dubtós cobra-
ment, segons la mateixa Sindicatura, inclús en alguns casos
amb un deute que està pendent des de fa més de deu anys.
La mateixa Sindicatura, tal com també l’oposició, planteja
la necessitat de depurar totes eixes quantitats i, fonamental-
ment, la no-conveniència de comptar amb eixos ingressos
per a quadrar els números, que és, d’alguna manera, el que
està fent el Consell.

Confirma també eixe informe les propostes trampa, a
on se diu i se publicita que es rebaixa el límit d’endeuta-
ment a 7.500 milions de pessetes i després, mitjançant una
sèrie d’operacions financeres, acaba transformant-se en
més de 85.500 milions. La Sindicatura denúncia que no ha
pogut confirmar si s’ha respectat o no el límit d’increment
autoritzat per l’Estat en aquest concepte, el deute se dis-
para i, fonamentalment, s’allarga el pagament, a pesar que
el president Zaplana ha dit una cosa com si l’hagueren
desqualificat o insultat per preguntar-li d’una cosa tan
coneguda en tot Espanya com és que la Comunitat
Valenciana es troba al cap d’una comunitat endeutada, i
amb un nivell d’endeutament creixent i jo crec que abso-
lutament molt preocupant, excepte per a ell i per al seu
conseller d’Hisenda.

Doncs, bé, això, segons la mateixa Sindicatura, vol dir
que en l’any 2000 hi havia més d’1 bilió 830.000 milions de
pessetes, que suposa un 21% més que en l’any 1999. O siga,
el ritme de creixement és una cosa molt molt preocupant,
perquè això suposa uns diners que s’hauran de pagar.
Evidentment, el senyor Zaplana i el conseller Rambla, tam-
poc són babaus en este tema i ja han previst que el pagament
de tota eixa quantitat es farà fonamentalment, el 75%, a par-
tir de l’any 2004. Què pot passar? Que si se tornen a guan-
yar les eleccions, bé, ja se renegociarà el deute. I si no,
doncs, que vinga, que carregue amb el mort...

La senyora presidenta:

Un moment, senyor Oltra, per favor.
Ruego que apaguen o pongan en sistema de vibración los

móviles. Están sonando dos móviles ahora en este momen-
to y tienen que guardar el debido respeto para el orador.

Continúe, señor Oltra.

El senyor Oltra i Soler:

Gràcies, senyora presidenta.
També un aspecte interessant és que la mateixa

Sindicatura reclama una nova política en el concepte d’a-
vals. En l’any 2000, la quantitat total que estava avalada
superava ja 118.000 milions de pessetes, que suposa un
36% més que en l’any 1999. D’eixos, la Societat Parc
Temàtic ja té prop de trenta mil milions de pessetes ava-
lats, entre ells el cèlebre aval de 8.000 milions de pessetes
que una empresa pública com és Parc Temàtic presta, entre
cometes, a una altra que és Terra Mítica, en unes condi-
cions molt favorables, lleonines a l’interés públic, i un cas
insòlit que una empresa pública es transforme en una enti-
tat de crèdit favorable a una empresa privada, i això que
estan sense comptabilitzar els famosos avals a la
Paramount, etcètera, etcètera, tots relacionats amb eixa
empresa, Terra Mítica, a on trobem tota una sèrie de fami-
liars, cunyats i tot astò, gendres i resta de familiars del nos-
tre president de la Generalitat, que ja vorem l’embolic en
el qual acaba. Ni tan sols Alexandre VI podria igualar la
quantitat de familiars ahí col·locats.

El tema de contractació és un tema molt preocupant...

La senyora presidenta:

Señor Oltra, cíñase a la explicación de voto...

El senyor Oltra i Soler:

Sí, bé...

La senyora presidenta:

...del punto correspondiente, del punto que está tratando.

El senyor Oltra i Soler:

Sí, si és que Terra Mítica és un tema molt important en
el tema de l’endeutament.

El tema de contractació és un tema també molt important
pel que suposa. Jo crec que una idea bàsica seria que, en este
aspecte, se deurien garantir la lliure concurrència, la igualtat
d’oportunitats i, fonamentalment, doncs, el procurar que els
diners públics, que és, en definitiva, el que se va a pagar en
aquestes contractacions, s’utilitzara millor possible.

La Sindicatura, en el seu informe, és molt contundent al
denunciar pràctiques que jo crec que en moltes empreses
privades no serien admeses i que en empreses públiques,
simplement, jo crec que són intolerables: el fraccionament
permanent de contractes per a facilitar la seua execució dis-
crecionalment; la utilització abusiva de sistemes com, per
exemple, el concurs mitjançant una sèrie d’elements a l’ho-
ra de valorar discrecionalment determinades qüestions, que
provoca situacions a voltes còmiques, si no fóra perquè
estem parlant de diners públics, com pot ser, per exemple,
que si a una empresa se li ocorre participar en un d’aquests
concursos i planteja una baixa, perquè considera que pot fer
eixa obra, probablement, per plantejar eixa baixa, es queda-
rà fora. O siga, que se cotitza més, se privilègia més a
empreses inclús molt més cares, sempre que tinguen deter-
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minades qüestions que discrecionalment algú, en eixe
aspecte, ha determinat.

El tema d’empreses públiques també és un tema molt
preocupant –abans ja s’havia fet alguna referència– perquè
suposa, en estos moments, un pou sense fons a l’hora de per-
dre diners públics. Tenim ja al voltant de 63.000 milions de
pessetes en l’any 2000, dels quals hi ha algunes empreses
que encapçalen aquest rànquing d’empreses, jo crec que
muntades exclusivament per a perdre diners a palades, com
se sol dir. Televisió Valenciana, al voltant dels 30.000
milions de pessetes; Cacsa, 5.000 milions, etcètera, etcètera.

L’informe denúncia, jo crec que amb tota la raó, la situa-
ció de caos en la qual se troben les finances de la Generalitat
Valenciana. Un informe que denúncia la falta de documenta-
ció i, fonamentalment, el poc cas que se li fa al capítol de
reconomanacions i observacions que planteja. Probablement,
per això, des d’Esquerra Unida, també és un element que
amb el nostre vot d’abstenció volem recolzar eixa queixa per
part de la mateixa Sindicatura. Perquè observem, exercici
rere exercici, que això pràcticament està quedant en els
papers; el Consell no solament no corregix eixa situació, sinó
que en la majoria de casos inclús continua empitjorant el
nivell d’informació, el nivell de transparència que es fa de
cara als comptes públics, de cara a la mateixa Sindicatura.

Pensem que el nostre vot d’abstenció recull eixes queixes
per part de la Sindicatura i, d’alguna manera, vol ser també
un reforç a eixa postura que, lògicament, la Sindicatura fa un
informe consensuat per tota una sèrie de persones que estan
ahí, no és l’opinió del síndic a soles, el síndic és la persona
que representa això i per eixes circumstàncies està nomenat
com està nomenat, la seua opinió té el valor que té, però no
és l’opinió única d’eixa Sindicatura, i, per tant, nosaltres hem
de compartir també altres opinions, altres queixes que, sí,
amb un llenguatge probablement molt diplomàtic, probable-
ment excessivament suau, però plategen...

La senyora presidenta:

Senyor Oltra, vaja finalitzant.

El senyor Oltra i Soler:

...queixes fonamentals i molt repetides exercici rere
exercici sobre la millora que necessiten la comptabilitat de
les finances públiques valencianes, que no són precisament
un exemple de transparència i molt menys d’eficàcia.

Gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Oltra.
Té la paraula la senyora Moreno, en representació del

Grup Parlamentari Socialista–Progressistes, per a explicació
de vot.

La senyora Moreno Fernández:

Muchas gracias, señora presidenta.
El Grupo Socialista ha votado que sí a un informe que en

años anteriores habíamos calificado como rayo de luz ante la
actitud oscurantista del Gobierno, y que este año ha sido un

gran destello que nos ha permitido conocer, aunque sea con
mucho retraso, todos los desmanes que se han producido en
la gestión de los fondos públicos, en este caso, el año 2000.

Hemos votado que sí a un informe que, cuando se hizo
público, supuso un auténtico escándalo, dado el conjunto de
irregularidades que contenía. Ese escándalo público hizo
que mi grupo entendiera la necesidad de solicitar una dipu-
tación permanente para que el máximo responsable de la
gestión económica de la Generalitat Valenciana se compro-
metiera a subsanar todas y cada una de las irregularidades
encontradas, y se comprometiera a exigir las responsabili-
dades necesarias.

Evidentemente, la querencia al debate del Partido
Popular, ya conocida en estas Cortes, hizo imposible esa
diputación permanente, como también ha hecho imposible
después la comparecencia de cincuenta altos cargos de la
Generalitat Valenciana que se solicitaron, para que aclararan
estas cuestiones.

Posteriormente, en una comparecencia y en una sesión
totalmente atípica, donde por primera vez en estas Cortes
una comisión se reunió el primer día hábil del periodo de
sesiones, en esa sesión atípica, se desarrolló una sesión
maratoniana donde además de comparecer el síndic para
explicar el presente informe, además de debatir sobre eso, el
conseller de Economía, en una comparecencia que podemos
definir como chulesca, insultante incluso, consiguió –digo–
en esa comparecencia blindarse en estas Cortes para no
poder venir, no venir nunca más.

Y digo “blindarse”, porque desde esa comparecencia, el
Grupo Popular ha impedido todas y cada una de las solici-
tudes que se han hecho para que compareciera el conseller
de Economía para explicar la gestión económica. Mal lo
deben tener ustedes tener para esa explicación cuando, repi-
to, se han blindado en una sesión atípica, maratoniana, y...
no quiero volver a calificar, pues ya lo he hecho antes.

Hemos votado sí a un informe aprobado por la
Sindicatura de Cuentas de forma colegiada, tal y como man-
data la ley, puesto que hay que recordar que el síndico
mayor, como ya se ha dicho aquí antes, no es más que el
representante institucional de la Sindicatura de Cuentas.
Quiero mencionar, en este sentido, y como seguro que des-
pués se hablará de esto, quiero mencionar la norma 228 del
Comité de Normas de Auditoría de la Intosai que dice: “Las
entidades fiscalizadoras pueden dar a conocer a los miem-
bros del poder legislativo, como es el caso, los hechos reco-
gidos en sus informes de fiscalización, pero es importante
que mantengan su independencia ante las influencias políti-
cas, con el fin de conservar una posición imparcial en el
ejercicio de las funciones de fiscalización –dice la norma, y
leo textual–, ello significa que las entidades fiscalizadoras
no deben responder ni siquiera en apariencia –y lo dice la
norma, ni siquiera en apariencia– a los deseos de los intere-
ses políticos concretos”.

Y esta norma viene al caso porque el Partido Popular no
ha perdido ocasión para empañar el prestigio de una perso-
na. Por dos años consecutivos, ustedes, señores del Partido
Popular, han intentado compensar las denuncias escritas en
el informe de fiscalización con las palabras del síndico
mayor en la comisión de economía. Por dos años consecuti-
vos se ha conseguido, y lo digo entre comillas, que en estas
Cortes el síndico mayor contradiga el informe escrito.
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Miren, señores, no vale la pena, ya lo sabe todo el
mundo, que lo que vale es lo que está escrito. El informe al
cual mi grupo ha votado que sí, es el que existe, es el que ha
hecho la Sindicatura, negro sobre blanco. No vale la pena,
respeten ustedes algo, aunque sea la edad, y dejen tranquila
a una persona en el ocaso de su vida.

Hemos votado que sí a un informe en el que se refleja
que en este año casi 90.000 millones de pesetas se han que-
dado sin contabilizar. Y por mucho que ustedes y el señor
conseller de Economía a la cabeza, se empeñen en decir que
es normal que no se contabilice una cosa, dicen que es nor-
mal..., no señores, no es normal, no es normal, porque en el
año 1990 se contabilizaba todo, en el 1991 se contabilizaba
todo... Es en el 1996 cuando empiezan ustedes a dejar de
contabilizar cosas, la bola cada vez es más grande, y un año
no contabilizan 70, otro año 80 y otro año 90.000, veremos
el año que viene.

No es normal, y por eso que no es normal, la propia
Sindicatura de Cuentas, en el informe al cual mi grupo ha
votado que sí, dice claramente que recomienda a la
Intervención General que adopte las medidas necesarias
encaminadas a que el presupuesto de cada ejercicio refleje
“adecuadamente” la realidad de su ejecución. Lo dice la
Intervención General, y ustedes cierran los ojos, se niegan a
poner las medidas adecuadas que les pide el informe al cual
mi grupo ha votado que sí, se niegan a ello, y además dicen
que es normal.

Mi grupo ha votado que sí a un informe donde se refleja
contundentemente que la discrecionalidad es la tónica habi-
tual en la gestión. Se ha hablado aquí ya de lo que ha pasa-
do con los distintos contratos. Solamente recordar una frase
textual que dice la Sindicatura, que “en la práctica totalidad
de las consellerias se ha puesto de manifiesto el fracciona-
miento del objeto de contrataciones, con el fin de no superar
los límites establecidos por la legislación que obliga a la uti-
lización de procedimientos con publicidad y/o concurren-
cia”. Lo dice la Sindicatura en el informe que acabamos de
aprobar.

Hemos votado que sí a un informe que demuestra que
ustedes siguen presupuestando ingresos que no se cobrarán
nunca. En total, más de 250.000 millones, 271.000 en con-
creto. Y hablando de ingresos que no se cobrarán nunca, se
ha mencionado también aquí antes el famoso convenio de
más de 40.000 millones que nunca se cobrará porque el que
tiene que pagar, que es el ministro de Economía, el
Ministerio de Economía no lo reconoce. Por dos veces en el
Congreso de los Diputados el ministro ha dicho que ese con-
venio no existe.

Y miren si ustedes tienen problemas con ese convenio,
que el señor portavoz del Partido Popular se dirigió al síndi-
co –en esas preguntas que casualmente el síndico recordaba;
cuando se le preguntaba otra cosa no sabía lo que se le había
preguntado–, el Partido Popular se dirigió al síndico y sin
que nadie hubiese hablado de ese convenio le dijo: “Señor
síndico, ¿el convenio de Madrid se va a cobrar?”. ¿Será que
la Generalitat Valenciana no tiene más convenios con
Madrid? 

Fíjense ustedes si les traiciona su subconsciente que
ustedes mismos hablan del convenio de Madrid porque
saben que tienen problemas. Fíjense si les traiciona el sub-
consciente que el señor conseller de Economía, ayer mismo,

ayer mismo –y la señora presidenta en su momento recibirá
el correspondiente recurso de amparo que espero que ejer-
za–, ayer mismo se negó a esta diputada, se negó por escri-
to a entregar el expediente de ese convenio. Se negó por
escrito. Ayer mismo. Y repito que la señora presidenta ten-
drá cumplido conocimiento del tema.

Hemos votado que sí a un informe donde el endeuda-
miento al final del año –y lo dice expresamente el informe–,
el endeudamiento a final de año no tiene absolutamente
nada que ver con el endeudamiento que aprobaron las
Cortes al inicio. Unas Cortes que para el año 2000 aproba-
ron que la Generalitat Valenciana se endeudara en 7.500
millones, y un informe que refleja que en el año 2000, las
cuentas de la Generalitat Valenciana se endeudaron en
85.500 millones de pesetas. Eso –repito– lo dice el informe. 

Hemos votado que sí a un informe que declara la quie-
bra práctica de la Radiotelevisión Valenciana y la necesidad
de un plan de saneamiento. Hemos votado que sí a un infor-
me que refleja claramente que se centrifugan deudas en las
empresas públicas. A un informe que deja en evidencia que
prácticamente todo el sector público auditado presenta irre-
gularidades serias, auténticos reinos de taifas. 

Hemos votado que sí a un informe –que hay que recor-
dar porque es muy grave–, que refleja que en dos organis-
mos públicos la contabilidad no es y no refleja la imagen fiel
de la empresa.

Y, termino ya, no sin felicitar a todos los trabajadores de
la Sindicatura por su profesionalidad y su independencia,
independencia que les ha permitido elaborar un informe que
refleja claramente que en la Generalitat Valenciana el derro-
che y el descontrol es la tónica habitual. 

Un Gobierno serio y responsable exigiría responsabili-
dades a los actores de los desmanes que se reflejan en el
informe de la Sindicatura. Un Gobierno serio y responsable
determinaría las medidas adecuadas para que eso no volvie-
ra a ocurrir.

Si ustedes no lo hacen así, el tiempo pasará factura.
Nada más y muchas gracias.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyora Moreno.
Té la paraula, per a explicació de vot, el senyor Costa, en

representació del Grup Parlamentari Popular.

El senyor Costa Climent:

Muchas gracias, señora presidenta.
Mi Grupo Parlamentario ha votado afirmativamente al

dictamen de la Comisión de Economía, en primer lugar, por-
que consideramos que el informe de la Sindicatura de
Cuentas es un informe técnicamente correcto, es un informe
que recoge, refleja importantes mejorías en la propia elabo-
ración del informe. Y yo quiero empezar felicitando a la ins-
titución, a los funcionarios, a los síndicos adjuntos y al sín-
dico mayor de Cuentas. Además, creemos que es un informe
que ha mejorado también por la mejora en los medios tanto
personales como materiales de que dispone la Sindicatura,
por la mejora en la información que ha recibido de absolu-
tamente todos los departamentos del Gobierno Valenciano y
también, lógicamente, por la aportación o las aportaciones
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que los grupos parlamentarios vienen realizando a través de
estos debates. 

Pero también hemos votado afirmativamente al informe
porque creemos que el informe en sí –y nosotros creemos en
lo que dice el informe y en lo que dice el máximo represen-
tante de la Sindicatura; le damos valor a ambas institucio-
nes, a la institución del síndico de Cuentas y a la institución
de la Sindicatura–, creemos que ese informe lo que hace es
reflejar claramente la buena gestión, la buena gestión eco-
nómica y financiera del Gobierno, la mejora en la informa-
ción remitida por parte del Gobierno y la mayor transparen-
cia, entre otras cosas, de la contratación pública por parte de
la administración valenciana.

Y todo eso lo hemos hecho y lo hemos considerado y lo
hemos valorado por un simple ejercicio de lectura, de lectu-
ra íntegra, completa, global, como solicita la propia institu-
ción del informe de la Sindicatura. Y yo, después de escu-
charles, yo creo que nosotros, el Grupo Parlamentario
Popular, hemos perdido ya un poco la esperanza de que pue-
dan comprender, estudiar, valorar, asimilar, analizar lo que
es el propio informe. Pero sí que les recomendaríamos que
lo leyeran, por favor. Que lo leyeran completamente. Que se
dejaran de hacer carnicerías con un informe básico y funda-
mental de auditoría de las cuentas públicas valencianas.

Un informe –y no lo digo yo, no digo yo y no solicito yo
que lo lean, lo solicita el propio síndico de Cuentas en sus
intervenciones, por segundo año consecutivo–, un informe
que de esa lectura global, imparcial, técnica, lo único que se
puede sacar es que –y ese es uno de los motivos por los cua-
les hemos votado a favor–, que se ha mejorado claramente
la gestión financiera, económica y presupuestaria de las
cuentas públicas. Y eso se puede sacar leyendo que la eje-
cución de los ingresos es de un 99%; que los ingresos liqui-
dados es de un 93%, tres puntos por encima que en el año
anterior; que la ejecución del presupuesto de gastos es de un
99%; que las modificaciones presupuestarias se han reduci-
do en un 140%, menos de un 5% del presupuesto.

Si se ejecutan mejor los ingresos, si se ejecutan mejor los
gastos, si se reducen las modificaciones que experimenta el
presupuesto, se tiene que hablar de mejor gestión presu-
puestaria, señores y señoras de la oposición, mejor gestión
presupuestaria.

Pero además, también este informe lo que recoge es algo
de lo que ustedes vienen acusando reiteradamente al
Gobierno del Partido Popular. Es la utilización de los dere-
chos definidos. Y no es cierto que nos traicione el subcons-
ciente con el convenio, señora Moreno. Yo le digo que si no
recuerda mal, el Gobierno compareció en una Diputación
Permanente a solicitud propia para explicar la cobrabilidad,
la vigencia, la eficacia de ese convenio. Y en ese convenio
lo que dice esta Sindicatura de Cuentas, lo que dice la
Sindicatura de Cuentas, señora Moreno, hablando en la
Diputación Permanente el conseller de ese convenio, lo que
dice la Sindicatura de Cuentas a petición de este Grupo
Parlamentario –porque lo han utilizado ustedes muchas
veces– es que ese convenio se deduce que es cobrable. Lo
dice el síndico de Cuentas y repásese su intervención. 

Como también dice, ya no el síndico de Cuentas, sino
negro sobre blanco como usted está diciendo, que los dere-
chos definidos en el ejercicio 2000, esos derechos definidos
que hicieron ustedes en el año 1994 a través de una norma-

tiva presupuestaria y que nosotros hemos suprimido al apro-
bar un nuevo Plan general de contabilidad pública valencia-
na, que esos derechos definidos se han reducido en un 48%.

Y ese es uno de los motivos por los cuales hemos vota-
do también a favor. Porque los derechos definidos en el año
2000 se reducen un 48%.

Pero además, un informe que reconoce claramente –y lo
dice textualmente en negro sobre blanco–, que reconoce cla-
ramente que se ha mejorado la información recibida por
parte de la Sindicatura a través de la Conselleria de
Economía y Hacienda.

Y también dice, y a mí me preocupa tanto en la comisión
como en el propio pleno, que se insinúen ciertas cosas sobre
incumplimientos de legalidades o menoscabo de fondos
públicos y que la propia Sindicatura de Cuentas reconozca
que no existe ningún expediente de responsabilidad conta-
ble. Es decir, que se ha cumplido escrupulosamente con la
legalidad vigente y que no ha existido ningún menoscabo de
los fondos públicos.

Y también hemos votado a favor de este informe, y tam-
bién hemos votado a favor de la propuesta que ha hecho la
Comisión de Economía, porque hay algo importantísimo
que ninguno de ustedes ha tocado, y ha sido la mejora de las
condiciones laborales de los funcionarios públicos valencia-
nos. Porque este informe reconoce que se reduce la tempo-
ralidad en un 30% para los funcionarios públicos gracias a
la gestión del Gobierno valenciano. Y eso también ha hecho
que nosotros votemos a favor de este informe.

Y también ha hecho que votemos a favor de este infor-
me, la mejora que se ha producido en la contratación, por
mucho que ustedes lo quieran plantear de cualquier otra
forma. Solamente existen en el conjunto de contratación un
4% de contratos menores. El procedimiento de subasta es el
procedimiento que más incremento ha tenido en el año
2000, más de un cien por cien de incremento, el procedi-
miento de subasta.

En el capítulo II, el 68% de la contratación ha sido por
concurso. En el capítulo VI, el 78% de la contratación ha
sido por concurso. Las bajas generales que han experimen-
tado las contrataciones públicas, el ahorro de dinero público
que ha experimentado la Generalitat Valenciana gracias a la
mejor gestión, ha pasado de un 27 a un 36%. Y además de
eso, el Gobierno ha puesto un instrumento fundamental para
garantizar la transparencia en la contratación pública, como
es la Junta Superior de Contratación.

Por lo tanto, esto es lo que dice el informe, negro sobre
blanco. El informe dice: mejor gestión, mejor contratación,
mejores condiciones para el personal público valenciano,
mejor información. Eso es lo que dice el informe.

Y claro, lo que ustedes dicen que justifica la convocato-
ria de una Diputación Permanente, que es el caos económi-
co, la quiebra presupuestaria, que este informe no se va a
aprobar y no se va a ver en las Cortes hasta finales del año
2003... Desde que se presentó, desde que se presentó, tres
meses, señoras y señores de la oposición, tres meses hasta
aprobar este informe.

Pues eso, que ya no solamente lo ratifica el propio infor-
me, lo dice también el propio síndico en su intervención
cuando afirma que no ha habido ningún tipo de situación
que haga pensar de una lectura global, detenida, del informe,
que haya caos económico. Que los derechos pendientes de
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cobro, la Sindicatura de Cuentas cree objetivamente que se
van a cobrar. Que el resultado presupuestario es absoluta-
mente perfecto y liquidado de acuerdo a la normativa conta-
ble y presupuestaria de la Generalitat Valenciana. Porque si
bien es cierto, si bien es cierto que por la propia naturaleza
de gastos hay aproximadamente 80.000 millones de pesetas
que se han desplazado al año anterior, también es cierto –y
díganlo todo, señores y señoras de la oposición, dígalo,
señora Moreno– que hay 81.900 millones de pesetas de
ingresos y de gastos de ejercicios anteriores que deberían
computarse, con lo cual el resultado presupuestario no sola-
mente incrementaría el déficit, sino que se reduciría en
1.000 millones de pesetas, señora Moreno. Dígalo todo. No
se puede decir una parte de la moneda sin hablar de la otra.

Pero además, esa percepción que ustedes tienen de caos,
de quiebra, de apocalipsis económico, parece ser que no
consiguen ni trasladarla a la Sindicatura de Cuentas, ni tras-
ladarla a la Comisión de Economía, ni trasladarla a los
medios de comunicación.

Yo he hecho un pequeño ejercicio de repasar los titulares
después de la celebración de esa comisión, y veo que abso-
lutamente todos los titulares son: “El síndico de cuentas dice
en su informe que la liquidación del presupuesto del 2000 ha
sido correcta.” “El síndico defiende la buena gestión de las
cuentas del Consell y pide más competencias.” “Noguera
cree que los defectos son menores y le ve mejor gestión.”
“El síndico de cuentas dice que no se puede hablar de caos
contable en la Generalitat”...

La senyora presidenta:

Senyor Costa, vaja finalitzant.

El senyor Costa Climent:

Termino, señora presidenta. 
...“El síndico justifica el agujero del Consell del 2000 y

defiende una mejoría en la gestión.”
En definitiva, señoras y señores de la oposición, este

informe no solo no refleja para ustedes ese caos económico
sino no lo refleja para la opinión pública.

Y termino con un apunte. No se puede decir que este es
el peor informe de la historia del Gobierno del Partido
Popular. No se puede decir, cuando realmente lo que hace
este informe es decir que es el mejor informe desde que se
ha llegado al Gobierno por parte del Partido Popular. Pero
además, no se puede decir porque sobre todo, si se hacen
comparaciones con otros años y con otros informes, se
puede ver claramente una mejora en la gestión. No se puede
decir que es el peor informe cuando las modificaciones en el
año 2000 son de un 5%...

La senyora presidenta:

Senyor Costa, acabe.

El senyor Costa Climent:

–Termino, señora presidenta– ...y en el año 1994 de un
8,28%. No se puede decir cuando las inversiones este año se
ejecutan al 94,06% y en el año 1995 se ejecutan al 76,66%.

No se puede decir que las contrataciones son malas cuando
en el 2000 el 58% de la contratación es por concurso...
(Remors)

La senyora presidenta:

Silenci, per favor.

El senyor Costa Climent:

...y en el año 1992 el 96% de la contratación era por el
procedimiento directo, contratación directa, señora Moreno,
el 90% en el año 1993 y el 95% en el año 1994.

La senyora presidenta:

Senyories, per favor, pregue silenci.

El senyor Costa Climent:

En definitiva, señora Moreno, señoras y señores de la
oposición, yo sé que los datos son duros, yo sé que la reali-
dad es tozuda. Ustedes han intentado durante todo el debate
del informe de la Sindicatura intoxicar la gestión económi-
ca y presupuestaria del Gobierno, (remors) pero la realidad
del informe es la que es y, sobre todo, la realidad...

La senyora presidenta:

Señor Costa, el tiempo se ha terminado.

El senyor Costa Climent:

...social y económica de la Comunidad Valenciana.
Muchas gracias. (Remors)

La senyora presidenta:

Senyories, se suspén la sessió. Es reprendrà en 15
minuts.

(Se suspén la sessió a les 10 hores i 59 minuts)
(Es reprén la sessió a les 11 hores i 30 minuts)

Compareixença d’un membre del Consell per tal 
d’informar sobre la concreció econòmica i l’estratègia,

mesures i pressupost concret que van a designar diverses
conselleries per complir els objectius que els competixen

en el III Pla d’igualtat d’oportunitats entre homes i
dones, 2001/2002

La senyora presidenta:

Compareixença d’un membre del Consell per a informar
sobre la concreció econòmica i l’estratègia, mesures i pressu-
post concret que van a designar diverses conselleries per com-
plir els objectius que els competixen en el III Pla d’igualtat
d’oportunitats entre homes i dones 2001/2002, sol·licitada per
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la diputada Consuelo Catalá Pérez i cinc diputades més del
Grup Parlamentari Socialista–Progressistes.

Té la paraula l’honorable conseller de Benestar Social.

El senyor conseller de Benestar Social:

Molt excel·lent senyora presidenta.
Señoras y señores diputados.
Comparezco a solicitud del Grupo Parlamentario Socia-

lista para exponerles los aspectos económicos derivados
Plan de igualdad de oportunidades 2001/2004.

Esta comparecencia tiene lugar apenas unas semanas des-
pués de que hayamos debatido una interpelación referida
genéricamente al Plan de igualdad de oportunidades. Aquella
se centró especialmente en contenidos, aunque no pude sus-
traerme a dar ciertas proyecciones de tipo presupuestario.

Hoy estamos en las mismas: me voy a referir sobre todo
a presupuestos, pero no voy a poder evitar referencia cons-
tante a los contenidos del plan. Y ello es necesario, ya que
comparezco, de una parte, para informar sobre créditos y
partidas presupuestarias afectas al Plan de igualdad de opor-
tunidades, pero también comparezco para informar sobre
“estrategias y medidas para cumplir los objetivos del plan”,
tal como se me ha formulado esta comparecencia.

El Plan de igualdad de oportunidades entre hombres y
mujeres viene despertando una gran aceptación entre las
ciudadanas y ciudadanos valencianos, y de ello se hacen eco
sus señorías a través de las distintas iniciativas parlamenta-
rias que venimos debatiendo en estas Cortes.

Es perfectamente comprensible este interés por la propia
magnitud del Plan. El peso específico que este documento
ha alcanzado, le convierte en un punto de mira de la políti-
ca de mujer en nuestra comunidad, y ello hace muy positivo
cualquier debate que podamos suscitar alrededor del mismo.

La intención era precisamente esta, y veo con agrado que
el Plan está cumpliendo sus distintas finalidades de la mane-
ra más satisfactoria.

Traigo aquí a colación lo que hace unas semanas ya les
dije...

La senyora presidenta:

Un moment, senyor conseller.
Per favor, senyories, pregue silenci.
Continue, senyor conseller.

El senyor conseller de Benestar Social:

Les decía que traigo a colación hoy aquí lo que ya hace
unas semanas les decía: que el vigente Plan de igualdad de
oportunidades entre hombres y mujeres 2001/2004, que el
Gobierno Valenciano aprobó en julio del año pasado, se fija
de dos objetivos básicos:

Primero, profundizar el proceso de consolidación de las
políticas valencianas específicamente causalizadas desde la
perspectiva de la igualdad de género, y por ello el reto bási-
co es culminar el proceso de incorporar la perspectiva de
género en el sustrato institucional de la Comunidad
Valenciana.

Y en segundo lugar, se alimenta la capacidad expansiva
de las políticas de igualdad, abarcando de modo intensivo

tres espacio nuevos: las actividades económicas, las accio-
nes educativas y las políticas culturales.

El Plan representa, en su conjunto, la apuesta del
Gobierno Valenciano por una línea de equidad real y efecti-
va entre hombres y mujeres, bajo la convicción de que esta
equidad va a crear un clima de convivencia favorable y
repercutirá, en definitiva, en el progreso social.

Como resultado, el Plan de igualdad de oportunidades ha
cumplido desde su alumbramiento dos compromisos bási-
cos: Por un lado, ha conseguido aglutinar la acción de
Gobierno en una auténtica política transversal cohesionada.
Y por otro, ha multiplicado los recursos mediante una autén-
tica ordenación de presupuestos, sistematización que consti-
tuye, precisamente, el aspecto respecto del cual me pregun-
tan sus señorías.

Centrando el tema en dos de los aspectos más significa-
tivos del Plan, tenemos que hablar de su nivel de ejecución
y de las aportaciones económicas.

El Plan, como ustedes saben, se compone de un total de
diez áreas de actuación, agrupadas en un total de 265
acciones.

El plan funciona con perfecta normalidad, y en estos
momentos, de las 265 que comprende el Plan ya contamos
con 144 acciones implementadas, de modo que el grado de
cumplimiento es hoy por hoy del 54,34%.

Como les decía la semana pasada, no quiere esto decir
que el Plan se encuentre ejecutado en este porcentaje, sino
que durante el año 2001, primero de vigencia del PIO, que
como saben durará hasta el 2004, existen 144 actuaciones
en fase de ejecución efectiva y que posteriormente les
detallaré.

Una comparación puede ser ilustrativa: si acudimos a un
estudio en paralelo del plan anterior, el Plan de igualdad de
oportunidades 1997/2000, y nos centramos en el primer año
de ejecución de cada uno de los planes, que como ustedes
saben, fue auditado por una institución externa a la propia
Generalitat, se observa que en 1997 fueron implementadas
un total de 88 actuaciones, mientras que en el año 2001 han
sido implementadas un total de 144 acciones, lo que repre-
senta un incremento cercano al 65% en cuanto a línea cro-
nológica de ejecución.

Pero, además, las diferencias de ejecución no son sólo
cuantitativas, sino, sobre todo, sustanciales.

Por eso, cuando ustedes me preguntan por “estrategias y
medidas”, yo quisiera hacer especial hincapié en el dato
siguiente.

En el Plan de igualdad de 1997/2000, una vez efectuada
su evaluación final, resultó que el mayor número de accio-
nes se hicieron dentro de la esfera de la concienciación, la
sensibilización y la información. Es más, si agrupamos estas
acciones junto a las de promoción de estructuras asociativas,
este conjunto representa más del 50% de dicho plan.

Y hay que decir a este respecto que estos programas eran
especialmente necesarios en el año 1997, pues el problema
básico de las políticas de mujer radicaba en su escasa tras-
cendencia real dentro de las políticas públicas valencianas.

Hoy, en el año 2002, la realidad es bien distinta. Las
políticas de mujer han de buscar ante todo respuestas prác-
ticas frente a fenómenos emergentes como las agresiones de
género o las discriminaciones por razón de sexo. Y por eso
el dato comparativo es patente: en el año 2001, primero de
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la ejecución del PIO, las acciones implementadas son, bási-
camente, de tres tipos: de salud integral de las mujeres, de
empleo y economía social y de lucha contra la violencia de
género.

La estrategia del Plan de igualdad de oportunidades
vigente es, pues, bien distintas del anterior. Insisto: de las
144 acciones implementadas durante el año 2001, hay 39
que afectan a la salud de las mujeres, 22 corresponden a pro-
gramas de empleo y economía social y 25 al concepto de
violencia de género. Este es un cuadro que tengo a disposi-
ción de sus señorías por si quieren comprobarlo pormenori-
zadamente.

Y repito lo que ya dije en la comparecencia anterior: el
objetivo básico es ofrecer recursos y respuestas institucio-
nales frente a problemas específicos de las mujeres. Esta es
la estrategia básica y esta es, en buena medida la columna
vertebral del Plan de igualdad de oportunidades que estamos
comentando.

Y con ello respondo a la primera de las cuestiones deman-
das por sus señorías en la solicitud de comparecencia, es
decir, la referida a estrategias y medidas del PIO número tres.

Desde luego, sus señorías tienen a su disposición los
ejemplares oficiales del Plan de igualdad de oportunidades
2001/2004, en los cuales con detalle figuran las áreas y
actuaciones recogidas.

En cuanto a la dotación económica del Plan, les preocu-
pa especialmente a sus señorías este aspecto, y espero que a
lo largo del debate podamos darle la profundidad que el
tema requiere y yo las explicaciones que ustedes precisen.

Como ustedes conocen perfectamente, el presupuesto
total del Plan asciende a 72.000 millones de pesetas durante
sus cuatro años de vigencia.

Yo tengo los datos desglosados, pero me gustaría hacer-
les a sus señorías una matización importante. Hay que hacer
referencia al carácter previsor de la cifra. Lo que hacemos al
elaborar el Plan es hacer una previsión económica, es decir,
una cuantificación apriorística. Es decir, que en el Plan de
igualdad de oportunidades es posible cuantificar ciertos pro-
gramas en su dotación presupuestaria actual, así como en la
dotación previsible para los futuros ejercicios presupuesta-
rios, que saben ustedes que van a durar hasta el año 2004.

El ejemplo más claro de esto son los créditos afectos a
programas de empleo o formativos específicamente diri-
gidos a potenciar el empleo femenino o su cualificación
profesional.

Otro supuesto sería el de los gastos para el sostenimien-
to de los centros Infodona, los Centros Mujer 24 horas, y en
general, los créditos afectos a recursos sociales o institucio-
nales específicamente dirigidos a mujeres.

Frente a este tipo de partidas, existen otros programas en
los cuales el apriorismo evaluativo es realmente difícil de
precisar. Me refiero a programas como el acceso a la vivien-
da, la coeducación, la conciliación familiar y laboral, en los
cuales hay que decir, con claridad, que estamos progresando
día a día, introduciendo el principio de género en el marco
conceptual y regulador de estos programas.

Es decir, que el acceso a la condición de beneficiario de
los bienes públicos puede establecerse atendiendo o no al
principio de género, y éste es el valor decisivo a la hora de
poder evaluar un programa dentro o fuera del Plan de igual-
dad de oportunidades.

Me gustaría hacer hincapié, pues, en que una vez selec-
cionados los criterios que han de definir la actuación de
políticas de igualdad, se detallan las cantidades que la sopor-
tan. Por eso se ponderan cantidades bastante realistas, pero
siempre aproximadas, con la cautela que supone la exigen-
cia de una ley presupuestaria posterior. En otro caso, estarí-
amos hablando de meras hipótesis. Lo que sí nos sirve es
para establecer el mínimo cuantitativo que la política de
mujer no va a dejar de alcanzar. En todo caso, se trata de una
guía que al final, cuando llegue el año 2005, podrá ser eva-
luada con todo rigor.

En cuanto al detalle de los datos, decirles que es impor-
tante conjugar dos variables. Hay que tener en cuenta que
las dotaciones pueden ser analizadas desde la óptica de las
áreas del plan o desde las distintas consellerias que aportan
parte de los fondos de sus programas o actuaciones que van
de algún modo en beneficio de la igualdad de oportunidades.

Se mire por dónde se mire, señorías, siempre nos da la
cifra de 72.000 millones de pesetas. Y esto es el mínimo que
existe garantizado. Aunque yo espero, por el razonamiento
que les he trasladado, que esa cantidad se incremente, y sus-
tancialmente, al finalizar el Plan.

Empezando un desglose por los departamentos de la
Generalitat Valenciana, puedo hacerles llegar la documenta-
ción referente a las consellerias, la misma que yo manejo, si
lo estiman oportuno.

Lo que hemos hecho es detallar por cada área del Plan lo
que las distintas consellerias tienen previsto destinar, según
las actuaciones que desarrollan, en las que es prioritario
acortar diferencias de género en nuestra Comunidad.

El eje de las políticas de igualdad para la Unión Europea
radica fundamentalmente en la equiparación laboral. Y por
eso, desde la Generalitat Valenciana estamos haciendo un
esfuerzo importante en los últimos años en este sentido.

La Conselleria de Economía, Hacienda y Empleo aporta
un 59,9% del total del Plan, exactamente 43.232 millones de
pesetas. Junto a ella, la de Innovación y Competitividad, con
casi 5.000 millones de pesetas, suma otro 6,5%.

En definitiva, un 66,4% de la dotación del Plan se desti-
na a abrir mayores posibilidades para las mujeres, facilitan-
do la creación de empresas, la inserción de la mujer en el
mercado laboral, o la generación de nuevas tecnologías. 

Yo creo que esta es una de las claves más importantes del
Plan porque se da un fuerte impulso a la base de uno de los
ítems que provocan la mayor desigualdad. Y sobre todo hay
que tener en cuenta que el campo de las nuevas tecnologías
nos genera actualmente la posibilidad de avanzar en térmi-
nos de igualdad real o, por el contrario, consolidar una
nueva causa de agravio que se ha venido en llamar la frac-
tura digital.

Quiero decir que la aparición de las nuevas tecnologías
de tipo telemático están, por una parte, posibilitando una
efectiva conciliación de la vida familiar y laboral, ya que
flexibilizan el modo tradicional en que se desenvuelve la
prestación laboral. 

Pero además, las estructuras empresariales en red están
desplazando a las relaciones de tipo jerárquico, creando un
clima favorable a la equiparación de géneros y a la elimina-
ción de desigualdades. Por ello, el plan tiene en estos ámbi-
tos una línea estratégica básica, incorporándose plenamente
a las tendencias actuales de los países occidentales.
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En segundo lugar, y de nuevo hablando de cifras presu-
puestarias absolutas, se sitúa la Conselleria de Bienestar
Social con casi 17.000 millones de pesetas, que junto a los
más de 2.100 millones de Sanidad, configuran una política
social sólida en beneficio de los aspectos más vulnerables de
la mujer. La igualdad de oportunidades necesita el comple-
mento indispensable de los programas de protección social,
que encuentran en estas dos consellerias las partidas más
relevantes en términos presupuestarios.

En el análisis por áreas, nos damos cuenta de que de  los
72.000 millones, tres cuartas partes, 73,88%, apoyan la
igualdad real en el ámbito del trabajo. El área de empleo y
economía social, área cinco, aporta el 65,98% de la dotación
total, con más de 47.500 millones de pesetas, cuyo desglose
se lo puedo hacer también, si ustedes quieren, con carácter
pormenorizado, pero les voy a citar únicamente un par de
ejemplos. 

Los programas de esta área son los de la Conselleria de
Economía, Hacienda y Empleo, que se dirigen de alguna
manera a la equiparación de la igualdad de oportunidades,
como por ejemplo la formación ocupacional, escuelas-
talleres y casas de oficio, o las ayudas a la contratación, al
autoempleo y al establecimiento de cooperativas de traba-
jo asociado.

Por otro lado, los programas de inclusión social suponen
la segunda cantidad cuantitativamente determinante del
plan. Si observan el área 9, verán que tiene asignados más
de 12.500 millones de pesetas, lo que la sitúa en cifras abso-
lutas inmediatamente después del área cinco, de empleo y
economía social. Están férreamente conexionados los aspec-
tos de protección social e inserción laboral porque lo que
pretende la política transversal de mujeres es abordar con
éxito itinerarios completos de inserción.

Pensamos que el plan de igualdad es sinceramente un
buen plan, mejorable como todo en la vida, pero sin duda se
ha dado un paso de gigante en la casi inexistente política de
mujer en nuestra comunidad hasta fechas recientes.

En estos momentos podemos decir que la Comunidad
Valenciana cuenta no sólo con ideas claras, sino con una
excepcional herramienta de actuación. Gracias a esto, hay
datos que avalan el refuerzo de la política de igualdad. Me
refiero a la disminución del desempleo femenino, al leve
pero ya indicativo aumento de las mujeres en puestos
directivos, la cada vez más cercana equiparación salarial,
etcétera.

La mujer valenciana cuenta con una política social cer-
cana que contempla sus necesidades laborales, familiares y
sanitarias. Hoy contamos con un abanico de posibilidades
que satisface muchas de las expectativas que hace solo dos
legislaturas eran todavía impensables. Se ha avanzado
mucho en la equiparación real, y el plan de igualdad ha juga-
do un papel crucial en este sentido. Y al término del mismo,
en el año 2005, seremos capaces de evaluarlo en su justa
medida, con la certeza de que progresivamente irá superan-
do las previsiones iniciales. Los datos de su primer año de
ejecución así lo demuestran.

Muchas gracias, señora presidenta.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor conseller.

Intervenció del grup sol·licitant. Té la paraula la il·lustre
diputada senyora Catalá, en representació del Grup
Parlamentari Socialista–Progressistes.

La senyora Catalá Pérez:

Buenos días.
Gracias, señora presidenta.
Señoras diputadas, señores diputados.
Lo que procedería, en primer lugar, es darle las gracias

al conseller por su presencia en estas Cortes, y lo voy a
hacer por cortesía, pero créame que me es difícil, porque
usted sabe que está aquí compareciendo, cuando habíamos
pedido diez comparecencias, una por cada uno de los miem-
bros del gabinete del Gobierno Zaplana, para que diera
cuenta de cada línea específica del plan.

Y ahí va nuestra primera crítica. Nosotros creemos,
desde el Grupo Socialista, que después de tantos años donde
se supone que el principio de transversalidad recorre la polí-
tica de igualdad de oportunidades, se debería estar en condi-
ciones para que cada titular de la cartera del Gobierno
Valenciano diera cuenta de esta política. Desde luego yo lo
dudo personalmente, y luego le explicaré por qué.

Pero no solamente no son capaces de entender la necesi-
dad de estas comparecencias específicas, sino que yo creo
que a usted, como titular de la Conselleria de Bienestar
Social, tampoco se le ocurrió pedir la comparecencia a peti-
ción propia, en su momento, para dar cuenta a esta Cámara
del documento marco de las políticas de igualdad para cua-
tro años; que no es un ratito, que son cuatro años. Y eso le
aseguro que sería algo más que un gesto. Sería, en concreto,
lo específico de una gestión transparente, de la que mucho
se habla y poco se hace.

Usted nos ha explicado cuántas medidas y cuántos obje-
tivos tiene el III Plan de igualdad, y era evidente que lo iba
a hacer así. Yo voy a hacer un inciso sobre esto porque ha
habido ya dos o tres intervenciones en esta Cámara donde se
ha planteado una cuestión poco menos que confusa sobre la
elaboración de este plan. Yo creo que es evidente que este
plan ha sido consensuado en el Consejo de la Mujer, y yo
creo que eso ha sido un acierto, pero también creo que usted
ha estado permanentemente confundiendo lo que es la acti-
tud responsable de los sindicatos y asociaciones en un órga-
no de participación con su cumplimiento. El cumplimiento
es específico y obligación del Gobierno Valenciano, y eso lo
han dejado claro tanto las asociaciones como los sindicatos,
la importancia que tiene el presupuesto en llevar a cabo este
plan de igualdad.

Y para llevar a cabo el plan de igualdad, yo creo que es
evidente –y usted se ha referido a ello– la importancia del
presupuesto para las medidas concretas de puesta en marcha
de este plan. Y eso es lo que voy a intentar explicarle yo a
usted. Usted sabe el número de objetivos y el número de
acciones que tiene el plan de igualdad. Pero ¿usted sabe
cuántas líneas presupuestarias hay en el presupuesto de este
año, en el capítulo VII, de transferencias y subvenciones,
incluidas las entidades y empresas públicas, de todo el pre-
supuesto de la Generalitat? Pues se lo voy a decir yo. Hay
1.086 líneas, en las cuales se va especificando cómo este
Gobierno va a llevar adelante la política en general de todo
el Gobierno Valenciano. 
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Y vamos a hacer una lectura de esos presupuestos usan-
do dos modalidades. La primera modalidad, a la cual yo he
planteado el título de denominación de origen, es decir,
aquella donde explicita la línea presupuestaria en función de
la acción específica que lleva del plan de igualdad, hay una,
una que está ubicada en la Conselleria de Cultura y
Educación, en concreto en la Dirección General de Deporte,
deporte base, acción PIO 3.5. Es verdad que se refería al
segundo plan, pero mire usted, la voluntad y la buena volun-
tad, yo y mi grupo lo reconocemos. Es evidente que ustedes
no están por la denominación de origen, porque, si no, las
trece líneas presupuestarias que tiene la Dirección General
de la Mujer tendrían que explicitarlas. 

Luego evidentemente, yo, en vista de que no estaban por
la denominación de origen, hago el segundo tipo de lectura.
Y el segundo tipo de lectura de los presupuestos es que las
destinatarias serán mujeres o aparecen líneas presupuesta-
rias específicas dedicadas a mujer. Y hay 38, diputados y
diputadas, 38 líneas en los presupuestos de 2002. Voy a
empezar diciendo las de 0,0. Presidencia, Conselleria de
Economía, Hacienda y Empleo, Justicia y Administración
Pública, Obras Públicas, Urbanismo y Transporte,
Innovación y Competitividad y Medio Ambiente, 0,0, como
la cerveza. 

Ahora vamos a pasar a las siguientes consellerias.
Cultura y Educación, de 249 líneas, hay 2, y en una sigue
habiendo buena voluntad por parte del Grupo Socialista,
porque es el premio de la Comunidad Valenciana a la inte-
gración en temas transversales y educación en valores, ello
ha supuesto que la igualdad es un valor. Y entonces, en esta
conselleria han metido 2 líneas, esa y la del deporte base,
que, como le he dicho, es la única con denominación de
origen. 

Conselleria de Sanidad, 100 líneas. 6. 3 a convenios de
investigación de cáncer de mama: uno para el IVO, otra para
la asociación de mujeres mastectomizadas y una tercera para
la asociación del cáncer. Dos para la asociación Tyrus: una
a actividades formativas en salud y otra para convenios e
información sanitaria a los ciudadanos. Y la sexta, para los
ayuntamientos con COF, con centro de orientación familiar.

Conselleria de Agricultura, Pesca y Alimentación, 151
líneas. 2, ambas en Dirección y Servicios centrales: una en
la que incluyen el premio a mujeres agricultoras y la otra a
la mejor integración de la mujer en el ámbito rural. Luego le
hablaré también de esta conselleria, porque yo creo que
tiene una dirección general muy significativa, que es la de
Relaciones con la Unión Europea, y yo creo que todos los
fondos europeos tienen el principio de igualdad obligatorio
en su... esto.

Conselleria de Bienestar Social, que es la suya, 123 líne-
as, de las cuales hay 23, 13 de ellas en la Dirección General
de la Mujer. El Servef tiene 75 líneas, 3 de ellas para mujer.
Y en gastos diversos haya dos, las dos para la Fundación
Estudios de Violencia. Y se acabó.

Usted me podría decir: ”Pero es que eso es mucho dine-
ro”. Yo le digo:  mire, de entrada, de las 1.086 líneas, sola-
mente hay el 3,4% dedicadas específicamente a mujer, y en
dinero es un euro por cada mil que gasta el Gobierno
Valenciano en los presupuestos de 2002. 

Y hablando de presupuestos, y en relación con su conse-
lleria, le voy a decir tres cosas, tres cositas. Una, ya tenemos

despejada la duda de lo que era la famosa frase “entidades
privadas e iniciativa social”, la tenemos despejada. A saber:
empresa privada, a ser posible dormida, que encuentra pare-
ja en empresa participada por la Generalitat. Y que además
usted, como conseller de Bienestar, ha primado eso a la
experiencia y la profesionalidad para llevar adelante el tra-
bajo de atención a las mujeres maltratadas. Y no me haga la
envolvente fácil de confundir la dirección y gestión de los
centros con los profesionales y las profesionales que cada
día atienden a las mujeres. Pero ya lo sabe, el refrán ya lo
dice, y con todos los respetos, “el hombre es el animal que
tropieza dos veces con la misma piedra”.

Y también le voy a decir otra cosita de su conselleria.
Tendrán ustedes que quitar de la evaluación del II Plan el
tema de los juzgados de malos tratos, porque ya no existen.
Y además, no solamente no existen, sino que además ni
usted como conseller ni la Dirección General de la Mujer
han dicho esta boca es mía con su desaparición. Es decir, ni
se la ven ni se la oyen.

Y la tercera cosita. El fondo de garantía para alimentos,
que se planteó en el discurso del Estado de la Comunidad de
este año, ni aparece ni aparecerá. 

Pero, bueno, usted me ha dicho: “No. Pero yo le he dicho
a usted que hay 72.000 millones”. Y yo le digo: mire usted,
o yo no me entero o hay un sueldo para toda la vida, pero
esto tiene que estar en los presupuestos. Y si no está en los
presupuestos... Y no es porque usted crea que yo he perdido
la fe, porque luego le explicaré que es que no la practico.
Practico caridad y esperanza, pero la fe, no. 

Le voy a decir una cosa, y ahora que no me oye nadie.
¿Usted se ha leído las aportaciones de asociaciones y sindi-
catos que se han hecho a este III Plan? ¿Sabe cuál es el
secreto? Que era la concreción de medidas genéricas. Y por
eso el III Plan de igualdad, en este año y en el año anterior,
ya está incumpliéndose. Porque en el área 1, en el objetivo
1.2.2, dice: “Agentes: todos los departamentos de la
Generalitat Valenciana. Acción: consignar por parte de todos
los departamentos de la Generalitat, a través de líneas pre-
supuestarias específicas, los recursos necesarios para la eje-
cución de actuaciones de dicho plan”. Y eso, como hemos
visto, no está especificado. ¿Y usted sabe por qué se planteó
esa acción tan concreta? Porque ustedes nos contaron que
después de evaluar el II Plan, de 6.000 millones habían
pasado a 60.000, con una desviación presupuestaria del mil
por cien. Que hay que tener narices, ¿eh?, distraer el mil por
cien de desviación presupuestaria. Y como lo sabíamos, y
como no nos lo creemos, se plantearon acciones muy con-
cretas y muy específicas. 

Pero, además, le digo más. Mire, no es que yo me lo
crea, y no es que haya perdido la fe. ¿Esto sabe lo que es?
45 preguntas específicas de líneas presupuestarias. ¿Sabe
cuál es la contestación? La filosofía del II Plan. Eso no vale.
Por eso, las asociaciones han planteado acciones muy con-
cretas, y por eso usted se ha tenido que referir a que, efecti-
vamente, este III Plan que ustedes han aprobado, y veremos
si lo cumplen, tiene que ver con la concreción de las medi-
das y no con cuestiones genéricas.

Y además, le voy a decir algo. Ustedes aprueban este III
Plan porque les da igual, porque para ustedes la palabra
igualdad tiene dos sílabas: igual-da una cosa que otra. Y por
eso ustedes, como después de este año... Y en el año 2005

Pàgina 4.72723/05/2002Número 128



nos dirán –y lo digo aquí para que se quede bien clarito en
esta Cámara– que no eran 72.000 millones, que incluso van
a decir que son 72.000 millones de euros, porque a ustedes
las desviaciones presupuestarias les da igual, porque no
plantean aquí ni una sola línea presupuestaria específica.
Por eso ustedes aprueban este tipo de plan, porque no lo van
a llevar adelante. 

Y además, le digo una cosa: cuente conmigo y con mi
grupo parlamentario para controlar y, además, para ayudar
en lo que haga falta, porque, desde luego, si ustedes hacen
este plan, me parecería, vamos, que ha bajado la Virgen de
Lourdes. Porque sin una línea presupuestaria específica en
los presupuestos, ya puedan ustedes contar lo que quieran.
Queremos las líneas presupuestarias, y por eso creo que lo
más importante de esta comparecencia era que usted me
dijera en qué líneas presupuestarias, con nombres y apelli-
dos, y no genéricas sobre que el 50% está en no sé dónde...
No. Líneas específicas. Y eso era en la comparecencia de
ahora. 

Y, desde luego, si usted piensa que, con un Consejo de la
Mujer tan activo y tan participativo como tiene, van a poder
hacer ustedes la evaluación que hicieron del anterior, va
usted de calle, porque le aseguro que somos un martillo
pilón.

Nada más y muchas gracias. (Aplaudiments des d’un
sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyora Catalá.
Té la paraula la il·lustre diputada senyora Pérez, en

representació del Grup Parlamentari Esquerra Unida.

La senyora Pérez i Martí:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyores diputades, senyors diputats.
Senyor conseller.
Fa 15 dies, efectivament, vàrem estar ja parlant del III

Pla d’igualtat mitjançant una interpel·lació presentada per
Esquerra Unida. Però en aquell moment li vaig demanar
algunes dades, les dades fonamentals: el que eren les des-
peses, els diners necessaris per a poder fer funcionar i per
partides aquest III Pla d’igualtat, i vosté hui, en la seua
intervenció me l’ha contestada. De la qual cosa jo me sent
satisfeta.

Aquest III Pla d’igualtat entre hòmens i dones és un pla
ambiciós, és un pla d’avanç. Però és un pla que en el
mateix moment que se va conformar no tenia una partida
pressupostària, i per tant, en els pressupostos de la
Generalitat per al 2002 no apareixia res concret, clar, sobre
els diners que s’anaven a destinar en este pla quadriennal,
que este seria el primer any que havia de tindre una parti-
da pressupostària exacta.

Innovació i Competitivitat té una partida que deixava
tant a desitjar per al que és la igualtat entre hòmens i
dones, i Agricultura té una partida parlant concretament
del que són les ajudes a les dones agricultores. En este ter-
cer Pla d’igualtat, tot el que significa el tema de dones
agricultores no apareix clarament tan sols de la forma en
què se va a desenvolupar.

El problema de les dones agricultores és que és un
col·lectiu de dones velat, que no apareixen per cap lloc, que
posen en perill la seua vida contínuament degut al treball
que elles fan en el camp en la utilització dels productes fito-
sanitaris, sobretot quan estes dones estan en un període de
gestació. Aquesta informació li la done perquè des de la IV
Legislatura, en cada comissió i en esta trona, se li ha dema-
nat a la consellera d’Agricultura que prenguera les mesures
necessàries quant a informació, a la consideració que hi ha
que tindre de cara a eixes dones, i sobretot en eixe període
de gestació, com li acabe d’explicar; en eixos períodes se
solen donar avortaments continus i a més a més no se diu per
què han avortat. Però els estudis europeus indiquen que les
mateixes han de tindre una protecció específica.

Després jo me sent també, aixina, molt preocupada. Diu:
deu àrees i 265 accions de totes eixes deu àrees, de les quals
ja han començat a posar en marxa moltes d’elles, més del
50% diria jo. I en totes eixes àrees, una d’eixes és el desen-
volupament i l’ajuda que s’ha de donar a les dones perquè
puguen ocupar o apleguen al mercat laboral en la mateixa
condició que els hòmens.

En estos moments, fa unes dies, en la premsa s’indicava
que les dones actualment, realitzant el mateix treball que un
home, cobren el 25% menys. Jo me pregunte, senyor conse-
ller, dintre d’eixes ajudes per a aplegar al mercat de treball les
dones, siguen classificades, siguen del grup A, del grup B, del
grup C... siguen del grup que siguen, ¿com van vostés a men-
talitzar a les empreses, si no és que siga les institucions matei-
xes les que contracten, perquè eixes persones estiguen en el
mateix grau d’igualtat? Probablement no creu vosté que en
estos moments aplegar les dones als llocs de treball més mas-
sivament que abans és a causa que cobren un 25% menys?

I per un altre costat, jo me pregunte: Per moltes ajudes
que es puguen donar a les empreses per a contractar dones,
és normal que una empresa contracte quan no li fa falta
gent? Quan estem parlant de moltes més tecnologies en el
món de la indústria, i que per tant necessitarien una prepa-
ració bastant més específica que els cursos que donen bàsics
per a aplegar a eixe mercat de treball, que normalment és un
mercat de treball dedicat als serveis? 

A mi, senyor conseller, me preocupa enormement estos
dos punts. I pensant, com ja li he dit que un tercer pla d’i-
gualtat d’oportunitats ambiciós, acceptat majoritàriament
per totes les associacions de dones del País Valencià, que
varen estar participant en aquell congrés que des de la con-
selleria mateixa se va instaurar. I que a més a més els grans
sindicats, com són la UGT i Comissions Obreres, el seu
departament en defensa de la dona, també estan d’acord en
este III Pla d’igualtat, jo solament he de dir que, com ja he
fet la interpel·lació, ja quedava bastant satisfeta, solament he
de dir que ara ens queda parlar de qüestions concretes i que
el seguiment sobre este III Pla d’igualtat l’hem de fer.

Però a mi m’agradaria que em poguera contestar...

La senyora presidenta:

Senyora Pérez, acabe.

La senyora Pérez i Martí:

Acabe, senyora presidenta. 
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...parlant-me de què són les línies a les dones agriculto-
res, com se les va a ajudar, i quins plans se van a imposar en
la indústria perquè les dones accedisquen al mercat de tre-
ball en la mateixa condició que els hòmens.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyora Pérez.
Té la paraula la senyora Lorente, en representació del

Grup Parlamentari Popular.

La senyora Lorente Ramón:

Gracias, señora presidenta.
Señoras y señores diputados.
Señor conseller.
El Grupo Parlamentario Popular agradece su compare-

cencia, que nos muestra una vez más el grado de satisfac-
ción, pese a quien les pese, el grado de aceptación en la eje-
cución y cumplimiento de los objetivos del Plan de igualdad
de oportunidades entre hombres y mujeres 2001/2004. Plan
al que usted se ha referido en términos presupuestarios con
total concreción, además de referenciar constantemente los
decisivos contenidos y objetivos del mismo.

Nos ha proporcionado, señor conseller, datos contunden-
tes indiscutibles, nos ha informado del grado de cumpli-
miento que alcanza a día de hoy el 54,34%. Durante el pri-
mer año de vigencia, solamente el primer año de vigencia
del plan, existen 144 acciones en fase de ejecución efectiva;
144 acciones implementadas de las 265 que contempla el
plan.

De todas estas acciones implementadas, destacamos ade-
más las diferencias sustanciales a las que usted ha hecho
referencia con respecto al anterior plan. Acciones que se
sustancian, que se concretan, en su ejecución, en una deci-
dida apuesta por el empleo y la economía social, sobre todo
también por la puesta en marcha de lo que era necesario, de
medidas conciliadoras de la vida familiar y laboral.

Sea por consellerias o por áreas, señor conseller, es más
que evidente que se trata de uno de los objetivos básicos de
este plan y de su gran aceptación; el área quinta, área de
empleo y de economía social, que aporta el 65,98% de la
dotación total, lo que representa tres cuartas partes para apo-
yar la igualdad real en el ámbito del trabajo.

Y se me ocurre, por aquellos grupos parlamentarios que
afirman que no concretamos, se me ocurre, señor conseller,
por concretar, destacar ejemplos como la formación ofreci-
da a mujeres desempleadas para puestos de trabajo tradicio-
nalmente no ocupados por mujeres, o sectores laborales en
los que las mujeres... se encontraba su representada.
Formación impartida en las tres provincias que en el 2001
contó con un presupuesto de 173.319 euros, y que cuenta
para este ejercicio con 314.967 euros. O la formación a
mujeres desempleadas cabezas de familias monoparentales,
o víctimas de malos tratos sin cualificación profesional,
donde todas las beneficiarias se han reinsertado en el mer-
cado laboral en un grado de un 43%, y que cuentan además
con un presupuesto para este ejercicio de 382.460 euros.
Podríamos continuar, señor conseller, con muchísimas
acciones más que están alcanzando magníficos niveles en su
grado de ejecución.

También el área seis, en los programas dirigidos a con-
ciliación de la vida familiar y laboral, donde también nos
acusan de no tener ni ejemplos concretos ni presupuestos
específicos, se me ocurre, por poner otro ejemplo, la acción
6.3.1 de promover, en colaboración con entidades locales y
con organizaciones empresariales, la ampliación y la crea-
ción importantísima de los parques actuales de escuelas
infantiles próximos a los lugares de trabajo.

Simplemente en el 2001, con 300.313 euros construimos
la guardería en Benidorm, y presupuestadas actualmente en
este ejercicio tenemos la de Guardamar del Segura con
171.390 euros, la de Callosa d’en Sarrià y también la de
Villalonga, en la provincia de Valencia.

La segunda cantidad cuantitativamente determinante de
este plan es el área novena, donde los programas de inclusión
social suponen, ya ejecutados, señor conseller, a día de hoy,
12.500.000 euros. Donde usted ha destacado, señor conse-
ller, con gran acierto además, esa conexión necesaria entre la
protección social e inserción laboral; ejecutando con éxito
esos itinerarios completos de inserción que otros no supieron
hacer, fundamentales además en la política transversal de la
mujer. Política transversal de mujer, que no sería tal sin la
implicación activa de cada una de las consellerias en los pro-
gramas y acciones concretas, así como en los presupuestos
previstos por éstas para alcanzar los objetivos del plan.

Señor conseller, hemos avanzado mucho, muchísimo en
la equiparación real. Y el Plan de igualdad ha jugado un
papel importantísimo y necesario, un plan que usted, a día
de hoy, nos ha evaluado con datos más que relevantes, pero
además que tendremos ocasión de revisar dentro de muy
poco, también en su evaluación externa por la Universidad
Miguel Hernández.

Yo le preguntaría a otros grupos parlamentarios, señor
conseller, los planes que elaboraron, si tenían presupuestos,
si tenían concreción, si tenían en definitiva algún tipo de
evaluación, algunas medidas consensuadas. En definitiva...

La senyora presidenta:

Señora Lorente, acabe.

La senyora Lorente Ramón:

Acabo, señora presidenta. 
...si los podríamos denominar planes dormidos, ya que

les encanta ese término.
Mire señor conseller, el gran éxito de este plan, de sus

acciones, de sus medidas, de sus resultados, es de todas las
mujeres valencianas representadas en ese Consejo
Valenciano de la Mujer, que nos ha ofrecido una radiografía
de las necesidades y ámbitos de actuación a los que nos-
otros, este Gobierno, está dando respuesta. Y lo que es más
valiente todavía y más esperanzador, lo que supone el clima
y el documento base para la próxima elaboración de ese pro-
yecto de ley que nos acercará todavía más a la equiparación
real, y en definitiva, a la libertad de las mujeres valencianas.

Gracias.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyora Lorente.
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Per a donar resposta conjunta, té la paraula l’honorable
senyor conseller.

El senyor conseller de Benestar Social:

Muchas gracias, señora presidenta.
Tengo especial interés, en esta segunda intervención, en

centrarme en lo que fundamentalmente había sido objeto de
esta comparecencia. Establecidos los criterios básicos y la
estrategia en la que se fundamenta este plan, yo creo que es
importante resaltar dos aspectos: que está en plena coinci-
dencia en los criterios establecidos en la Unión Europea. Y
en segundo lugar, que es el plan más ambicioso de cara a la
igualdad real de mujeres y hombres en esta comunidad, que
nunca en la historia de esta autonomía se haya hecho por
gobierno alguno.

Pero como les interesaba fundamentalmente el tema de
las asignaciones presupuestarias –yo creo que uno de los
problemas que se suscitan muchas veces es que no se leen
los papeles– voy de una forma resumida a intentar concretar
algo más lo que ha sido la primera intervención. Había dos
formas de cuantificar presupuestariamente este Plan de
igualdad, o por áreas o por consellerias. Yo les he dado algu-
nas pinceladas fundamentales en unas o en otras.

Por consellerias voy a hacer un desglose pormenorizado
de lo que cada una de ellas representa hasta los 72.000
millones de pesetas, que es la apreciación inicial que va a
tener este plan. La Conselleria de Economía, Hacienda y
Empleo va a destinar, como he dicho anteriormente,
43.232.336.000 pesetas; la de Bienestar Social
16.785.651.000; la de Innovación y Competitividad, 4.733
–por ir redondeando las cifras–; la de Sanidad, 2.131; la
conselleria de Obras Públicas, 2.000 millones de pesetas; la
de Presidencia, 1.583 millones de pesetas; la de Educación
y Cultura, 840 millones de pesetas; la de Agricultura, Pesca
y Alimentación 580 millones de pesetas; la de Justicia y
Administración Pública 125 millones de pesetas y la de
Medio Ambiente 125.307.000 de pesetas. Un total de 72.139
millones de pesetas.

Por áreas, la primera, voy a poner también algunos pocos
ejemplos. Podríamos estár desglosando todas las líneas pre-
supuestarias porque, por poner un ejemplo nada más, voy a
mencionar tres, porque algunos dicen que han leído los pre-
supuestos, por poner incluso algunos de los casos que aquí
se han citado. La Conselleria de Obras Públicas, que han
dicho cero pesetas: en la Dirección General de Arquitectura
y Vivienda, línea de actuación 1.1.2, prestar especial aten-
ción a colectivos con necesidades de vivienda y bajos recur-
sos económicos atendiendo preferentemente al Plan de
igualdad de oportunidades entre hombres y mujeres, situa-
ciones de familias monoparentales con hijos a su cargo,
mujeres solas con cargas familiares y las que hayan sido
objeto de violencia doméstica, página 311. La Dirección
General de Ordenación e Innovación Educativa y política
lingüística, línea 1.2.2, incorporar la perspectiva de género
en la formación de personas adultas, PIO 2001/2004, pági-
na 384; línea 3.3.4, potenciar programas coeducativos en los
centros docentes, página 384. Dirección General de
Promoción Cultural, línea 4.1.3, fomento de la promoción
cultural de la mujer dentro del PIO, página 447. Y así, suce-
sivamente, podría estar aquí cansando a sus señorías con

algo que con una simple lectura nos hubiera podido evitar
destinar estos minutos a lo que estoy haciendo.

Por áreas, que yo creo que es importante, les voy a
mencionar únicamente algunos ejemplos. La primera área,
incorporación de la perspectiva de género a la normativa y
a la estructura organizativa de los poderes públicos de la
Comunidad Valenciana, la primera área. Tenemos progra-
mas que son: subvención a 33 entidades locales para reali-
zar programas y campañas de sensibilización sobre igual-
dad de oportunidades, Dirección General de la Mujer.
Podemos, si hace falta, incluso incluir la relación de las 33
entidades locales que han percibido estas ayudas fijadas en
el presupuesto. 

Otra actuación es: la Generalitat Valenciana presenta en
el Plan de igualdad de oportunidades a todas las entidades,
organizaciones, asociaciones de mujeres y agentes sociales
con la presentación del propio Plan de igualdad la cantidad
asignada a todas las entidades que recibieron también las
ayudas con efectos de fomentar la difusión y la promoción
de este plan.

En el área segunda, participación de las mujeres en la
toma de decisiones. La orden de 7 de diciembre, de la
Conselleria de Bienestar Social, por la que se convocan ayu-
das destinadas a la realización para el año 2001 de progra-
mas y actividades, que relacionados con los fines de la
Dirección General de la Mujer estén dirigidas a la promo-
ción de la igualdad real y efectiva entre los hombres y las
mujeres en todos los ámbitos en el marco del Plan de igual-
dad. Tenemos una cantidad consignada de 66 millones de
pesetas, de las cuales son 16 acciones que ya están imple-
mentadas 9 en estos momentos. Tenemos también la rela-
ción pormenorizada de estas nueves acciones que están en
marcha. 

El programa de centros ocupacionales, titularidad entida-
des sin ánimo de lucro, también de la Dirección General de
Integración Social del Discapacitado, Conselleria de Bienestar
Social, con un presupuesto de 1.061 millones de pesetas, con
la asignación también a cada una de las entidades.

El área tercera, la cultura, imagen y medios de comuni-
cación, el programa de campaña de publicidad en distintas
ocasiones con motivo del 8 de marzo, o el programa enca-
minado a facilitar recursos y subvenciones a las asociacio-
nes, federaciones y clubes que lleven a cabo políticas de
promoción de actividades deportivas no sexistas y de parti-
cipación femenina, con un importe de 159 millones de pese-
tas consignados en los presupuestos, con la relación porme-
norizada de las entidades que están recibiendo este tipo de
asignaciones presupuestarias.

En el área cuatro, de coeducación, programas en orden a
la convocatoria de los premios a la integración en los temas
transversales, de acuerdo con los distintos currículums que
se presentan en la Dirección General de Ordenación y
Política Lingüística de la Conselleria de Cultura, con asig-
nación presupuestaria de 15 millones de pesetas. 

En el área de empleo y economía social, un programa de
sostenimiento de la contratación de 91 mujeres como agen-
tes de empleo y desarrollo local, siendo el agente instru-
mento de esta política el Servef, con un importe de 900
millones de pesetas. El impulso a la contratación indefinida
de mujeres, exactamente 5.839 mujeres con 1.245 contratos
temporales indefinidos, también realizados desde el Servef.
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Y así, sucesivamente, podría ir desgranando, con lo cual yo
creo que podríamos ir acabando hasta las diez áreas, toda la
relación pormenorizada que hemos dado.

Yo creo, señorías, que como he dicho al principio, este
es un plan perfectible, que se puede mejorar, que tenemos un
horizonte hasta el año 2005, pero no se puede negar la evi-
dencia, la evidencia, de las consignaciones presupuestarias,
de los presupuestos que se están destinando a este impor-
tante plan. Y, desde luego, lo que no se puede es, sin recurrir
a una mínima lectura pormenorizada, incluso para poder
subsanar algunas deficiencias, venir con una descalifica-
ción, que puede resultar más o menos graciosa, pero que,
desde luego, dice mucho de la falta de responsabilidad a la
hora de abordar posiciones que puedan servirnos para mejo-
rar el debate y para, incluso, corregir e impulsar desviacio-
nes de las políticas públicas que estamos desarrollando
desde el Gobierno de la Generalitat.

Un par de cosas concretas, señora Dolors Pérez, de
Izquierda Unida. Creo que lleva usted razón con la propues-
ta que ha señalado de lo de las mujeres agricultoras. Creo
que, efectivamente, precisarían de una mayor consideración
a este respecto. Y, por lo tanto, yo voy a ver, en este marco
temporal que tenemos del Plan de igualdad de oportunida-
des, ver si podemos introducir algún mecanismo corrector
que deje una consideración mayor de la que tienen este
ámbito importante por parte de las mujeres que vienen des-
empeñando en el campo sus funciones.

Usted ha preguntado también por algunas de las accio-
nes que se puedan poner en marcha en relación al problema,
desgraciado por supuesto, de que más de un 25% de dife-
rencia existe entre las retribuciones salariales entre los hom-
bres y las mujeres. Quiero decirle que nosotros hemos
incorporado no solamente... el mayor volumen, precisamen-
te, está referido a la economía social y al fomento del
empleo y de la formación en el caso de las mujeres que va a
hacer posible que esta distancia, inadmisible en los tiempos
que corren, pueda ir reduciéndose en el futuro, incluso,
incluso, hemos creado fórmulas incentivadoras y subven-
cionadoras a aquellas empresas que tengan un plan de igual-
dad real aplicable en el respectivo campo de su propia
empresa con el fin de que vean incluso incentivada, a través
de ayudas, la posibilidad de esta formación y de esta incor-
poración de las mujeres a los puestos de responsabilidad y
desde luego para ir estrechando esa diferencia salarial que
en estos momentos todavía existe y que yo creo que debe-
mos ir corrigiendo de la forma más acelerada posible.

Y, por último, señora Catalá, una referencia hecha tam-
bién desde la máxima sinceridad con la que le puedo decir.
De verdad, yo creo que no se pueden mezclar unas cosas con
las otras. Aquí no venimos a hacerse el gracioso con alusio-
nes más o menos irónicas que o uno tiene capacidad para
demostrarlo y que pueden ayudar a mejorar el debate o que,
realmente, pueden ser curiosas en un circo, pero no en un
debate parlamentario en el que se pide, como mínimo, un
mínimo de rigor. 

Que usted venga aquí a hablar de la posición que tienen
las centrales sindicales en el Consejo Valenciano de la
Mujer... Pero, oiga, es que yo sé que les molesta a ustedes
que este tipo de planes se haga con el consenso y con la una-
nimidad de centrales sindicales, de personas y de institucio-
nes que le son afines. Pero eso les tenía que llevar a ustedes

a la reflexión de que están de espaldas, precisamente, a
aquellas personas y a aquellas organizaciones que con
absoluta libertad están planteando, en los foros donde esto
se está discutiendo, una coincidencia en lo fundamental de
las políticas públicas que venimos impulsando y que uste-
des no quieren ver. Es un insulto a la inteligencia de estas
personas, a la responsabilidad con la que se comportan, al
nivel de coincidencia que tienen con las posiciones de este
Gobierno, con independencia del compromiso y ideológi-
co y político que tengan estas personas y que ustedes no
quieren ver; cuando les resultaría, yo creo, que más renta-
ble, desde todos los puntos de vista, que admitieran que
allí no hay nadie forzado a expresar la conformidad con
estas propuestas del Gobierno, que son tan libres como
ustedes y que ustedes no pueden venir aquí a cuestionar la
actitud de estas personas allí cando encima no están aquí
para corregirles a ustedes.

Y, desde luego, señora Catalá, que estemos aquí a estas
alturas... Yo es que hay cosas que no quiero ni siquiera
plantearlas aquí. ¿Usted quiere que le hable de la única
experiencia como precedente que tiene este Plan de igual-
dad que realizó el Partido Socialista en el año 1988? Aquí
hay algunos que dicen que es que miramos para atrás, pero
es que el año 1988 no está tan lejos, señora Catalá. No que-
remos entrar en este tipo de descalificaciones que les debe-
ría de ruborizar a ustedes. Y que encima que no fueron
capaces ni siquiera de crear un consejo participativo de la
mujer, que ahora que se crea, encima porque estén pres-
tando la adhesión a las políticas del Gobierno también les
parezca mal. Y que usted no puede decir aquí que en el año
1988 pusieron una única peseta, una única peseta en los
presupuestos destinados a lo que ustedes vendieron como
un Plan de igualdad.

Señora Catalá, yo creo que este plan, de verdad se lo
digo, es una apuesta importante. No es ni siquiera un plan
del Gobierno; es un plan que recoge las aportaciones de
todas las organizaciones que están trabajando por la proble-
mática de la mujer, que seguramente tendrá fallos y errores,
pero que lo importante es venir aquí y decir: mire usted, esta
consignación presupuestaria creemos que está desviada y
que ustedes debían de primar a esto. Y yo creo que eso sería
ponernos en un camino en donde estamos interesados en
corregir y mejorar lo que creemos que es una apuesta, no
solamente de este Gobierno, porque el tema de la igualdad
real entre hombres y mujeres no es exclusividad de un
Gobierno, es algo que si no hay una percepción social de
que todos trabajemos para se tenga un ambiente constructi-
vo se va dificultando y retrasando esa igualdad real a la que
tenemos que llegar. 

¡Claro que nos equivocamos y claro que cometemos erro-
res! Pero, bueno, no se puede venir aquí a hacer chistes de
poco gusto en algo que si usted quiere sacamos la retahíla y,
vamos, quedan apañados algunos de ustedes, quedan apaña-
dos algunos de ustedes, pero sin ironías, con datos compro-
bados y sin necesidad de recurrir a hacerse el gracioso aquí.
Porque lo que nos traía aquí no era eso. Lo que nos traía aquí
era decir: oiga, esto es una apuesta importante, llevamos tres
planes de igualdad, la trascendencia anterior en qué forma se
ha podido mejorar este; tiene deficiencias, vamos a señalar-
las. Pero venir aquí y decir que es que no hay consignación
presupuestaria, después de leerles conselleria por conselleria,
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área por área, el dinero que se destina y por los programas
específicos, es que es una cosa fuerte. 

Ahora, ustedes están en su derecho de continuar así. Pero
yo creo que pierden una oportunidad, porque se sitúan en
una posición absolutamente aislada. Es que ni siquiera una
sola organización de las que están en el Consejo Valenciano
de la Mujer participa de los criterios que ustedes están
haciendo, ni siquiera gente con el carné en el que ustedes
militan. Entonces, es muy fuerte que ustedes continúen por
ese camino que, por otro lado, a nosotros nos lo ponen muy
fácil. Pero yo creo que no es serio esto. Porque lo importan-
te es que entre todos... ustedes señalen de forma clara dónde
podemos mejorar nuestras posiciones. 

Y yo le garantizo a usted que aquello que señalen que sea
consecuencia de un error o que sea consecuencia de un mal
enfoque, estamos dispuestos a corregirlo. Porque ni este
Gobierno ni ninguno por si mismo es capaz de conseguir esa
igualdad real que pretendemos entre hombres y mujeres.
Eso tiene que ser iniciativa del Gobierno, consenso de las
fuerzas políticas y de los agentes sociales y económicos y
conciencia social de los ciudadanos para apoyar y presionar
para mejorar estas políticas. No el otro camino, que yo creo
que conduce a una mala situación para ustedes.

Muchas gracias. (Aplaudiments des d’un sector de la
Cambra)

(Ocupa la presidència el vicepresident primer, senyor José
Cholbi Diego)

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor Blasco.
Per a rèplica, la il·lustre diputada senyora Catalá té la

paraula.

La senyora Catalá Pérez:

Bueno, conseller, no se lo tome así. Simplemente le
digo que todo eso... haber traído el plan antes a estas
Cortes, igual que se ha hecho con el Consejo Valenciano de
la Mujer, y este grupo parlamentario hubiera participado
en su elaboración de forma consensuada, y yo encantada.
Porque, además, usted tendría que saber que este grupo
parlamentario en esta legislatura ha hecho suficientes ini-
ciativas, incluido luego una en concreto, la personación de
la dirección general, que ustedes aprobaron el año siguien-
te. Luego todo eso, antes.

En segundo lugar, mire usted, yo no solamente me he
leído los presupuestos sino el plan. Entonces, lo que usted
acaba de hacer aquí es un rebuig y ha contado lo que es capí-
tulo VI de los presupuestos, donde hay mucha filosofía, pero
cuando lees el capítulo VII, que es el dinero en función de
esa filosofía, res de res. Segundo, ha hecho usted un rebuig
hablando no solamente del capítulo VI sino de las áreas del
plan. Y ahí le voy a decir la siguiente cosa: mire usted, mi
grupo parlamentario y el partido que yo represento están por
los planes de igualdad, lo que no está es porque usted per-
manentemente confunda aquí la actitud responsable de los
sindicatos y asociaciones, en las cuales yo milito... con lo
cual piense usted que a lo mejor alguna de las iniciativas que
ha llegado a este consejo incluso las he elaborado yo a tra-

vés de mi actividad militante en las asociaciones. Eso no es
el cumplimiento, el cumplimiento le corresponde a su
Gobierno. 

Por eso a mí cuénteme lo que quiera, pero es que yo no
estoy en contra ni de mis asociaciones ni de los sindicatos,
estoy diciendo que ese Consejo de la Mujer va a funcionar
como órgano participativo, y legítimamente va funcionar.
Luego no me confunda, yo no tengo ningún interés en que
usted me confunda.

Luego, mire, lo de que va a hablar usted del pasado, pues
yo qué sé, pues hable usted de lo que quiera, pero yo le voy a
decir algo –no, yo no hablo del pasado–: usted tiene más pasa-
do que yo, seguro. Pero por edad también, ¿eh? (Rient-se)

Pero aparte de eso le voy a decir algo. Yo no sé cómo lo
haría el Gobierno socialista, no lo sé, pero le digo algo: en
esta Cámara hubo oposición del Partido Popular cuando
gobernaba el Partido Socialista, y ¿usted sabe cuántas ini-
ciativas de mujer hizo el Partido Popular cuando estaba en
la oposición? Pues se lo voy a decir yo. En la I Legislatura
hubieron tres, tres, del calado de preguntas escritas. En el
año 1987, 11, seis preguntas escritas y cuatro orales en el
Pleno. Y en 1991, siete preguntas escritas. Yo le quiero dar
gracias a la documentación de la Cámara porque esto me ha
sido facilitado por la Cámara, por el Servicio de
Documentación.

Es decir, que o lo hacían bien, y usted es partícipe de ese
“bien”, o los que estaban dormidos eran otros. Porque lo que
no es lógico es que usted a mí me diga que menudo I Plan
de igualdad hizo el Gobierno socialista, porque desde luego,
no lo entiendo, porque yo lo que he hecho ha sido ir a la
hemeroteca.

Pero le voy a decir más: cuando yo le he dicho a usted
que igualdad, se lo digo porque yo me lo leo todo, otra cosa
es que a lo mejor sea más corta o más larga de luces, pero
¿usted sabe cuál es el prólogo que hace el presidente
Zaplana a este III Plan de igualdad? ¿Usted se lo ha leído?
¿Sí? Pues mire –las gafas–: la Constitución Española, el
Estatuto... Dice: “De acuerdo con sus atribuciones y objeti-
vos, nuestro Gobierno autonómico puso en marcha el I Plan
de igualdad de oportunidades 1997/2000”. Hombre, si esta-
mos hablando del tercero... No, el propio presidente Zaplana
habla de que él ha puesto el primero, tranquilamente. Pues
no lo entiendo. O ustedes están de acuerdo con que haya his-
toria y la siguen manteniendo o no es posible que el propio
presidente Zaplana, en el III Plan de igualdad, diga que el
primero lo ha puesto él, porque no es verdad. Y porque usted
sabe que no es verdad, que el I Plan de igualdad fue puesto
por el Gobierno socialista.

Luego no me diga que este grupo parlamentario no está
de acuerdo con los planes de igualdad porque es al revés,
porque el Gobierno socialista y el Partido Socialista han
sido los impulsores del Plan de igualdad. Que lo hayan
hecho mejor o peor, esa es otra historia.

Y me pongo en el mismo nivel que usted: Puesto que
todos estamos por el Plan de igualdad, hagámoslo bien, y
entonces traiga usted aquí el documento para cuatro años,
que es una cuestión que tiene que estar por encima de los
grupos parlamentarios, y lleguemos a un consenso igual
como ha llegado en el órgano de participación. Y de esta
manera la aseguro, conseller, que sabrá perfectamente y de
forma ordenada cuáles son las iniciativas que tiene el Grupo
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Socialista en el tema de políticas de igualdad, que las tene-
mos, ¿eh?, que las tenemos.

Nada más y muchas gracias. (Aplaudiments des d’un
sector de la Cambra)

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyora Catalá.
La senyora Pérez, per a réplica.

La senyora Pérez i Martí:

Gràcies, senyor president.
Senyor conseller.
Jo estic totalment d’acord amb l’exposició que vosté ens

ha donat, amb la contestació que ens ha donat en esta segon
intervenció seua, esperant, lògicament, i sobretot molt satisfe-
ta, que reculla este col·lectiu de dones agricultores, un col·lec-
tiu excessivament gran i que no està acabat de descobrir enca-
ra. I dir-li que si em necessita per a realitzar qualsevol cosa,
des d’Esquerra Unida estem predisposats a col·laborar, sobre-
tot amb este tipus d’activitat per les dones agricultores.

De més a més, a mi em sembla que hi ha una quantitat
de confusions que hui en dia totes no se poden aclarir en una
compareixença, però sí que, efectivament, fent un pla ambi-
ciós, hem d’anar caminant amb ell, poc a poc, i aquelles
conclusions o aquells compliments incomplits que s’efec-
tuen anirem recordant-li’ls cada vegada.

Ara, tinguent una partida pressupostària tan important,
senyor conseller, i després d’haver-li sentit a vosté allò que
és convenient que mos recorden que si una partida que està
dedicada a ics, a la part que siga envers les dones, no és
correcta en eixe lloc i s’ha de ficar en un altre, estaria bé que
ho diguérem, i aixina ho comentem, ho acordem i se pot
desenvolupar millor, que això sí que li pregue que ho tinga
en compte, i si no li ho recordarem, per als pròxims pressu-
postos del 2003. Perquè és habitual en esta casa presentar
esmenes que considerem que balancegen millor allò que és
la distribució dels pressupostos i taxativament es vota en
contra de tot allò que presenta l’oposició. Per tant, jo ho tin-
dré en compte, li ho recordaré en eixos pressupostos.

I fer-li una xicoteta recomanació, si vosté m’ho permet.
Mire, quan en una empresa no fa falta gent, ni hòmens ni
dones entren en ella. Quan en una empresa falta gent, pro-
bablement si se li ajuda molt a l’empresa perquè agarren
dones, les agarraran, estaran en condicions més nefastes que
la dels hòmens i sempre cobraran un 25%, o més, menys que
els hòmens. Per tant, finesa m’agradaria a mi, finesa en el
moment s’haja d’aplegar a acords concrets en el món de la
indústria perquè adquirisquen les dones com a mà d’obra,
qualificada o no però com a mà d’obra.

Gràcies, senyor president.

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyora diputada.
Senyor conseller, senyor Blasco.

El senyor conseller de Benestar Social:

Moltes gràcies, senyor president.

Senyora Dolors. De les seues paraules allò que li vull
significar és que les considere un compromís per part d’es-
te conseller per a dur a terme algunes de les asseveracions
que vosté ha fet ací per tal de millorar allò que és la filoso-
fia, el contingut i les concrecions d’este pla. I com és un pla
que tenim un horitzó temporal suficientment ampli com per-
què ho pugam anar comprovant, jo he pres nota no solament
de les consideracions que vosté ha fet sinó també del grau de
concreció que hem de millorar en este pla, i me compromet
a continuar parlant amb vosté i sobretot a aportar solucions
sobre açò.

Senyora Catalá. Si vosté, després que torna a vindre ací,
torna a dir que no veu dates i no veu consignacions pressu-
postàries i no veu d’això, jo ho lamente molt, però no voldrà
que li torne una altra volta a llegir allò que li he llegit, les
concrecions que li he fet i que vosté torna a vindre ací i diu
que no és aixina.

Després, li ho torne a dir: jo no dubte de la seua vocació
militant i del seu compromís, que a més està fora de qualse-
vol dubte, però no és això el que mos porta ací. Ací no
venim a donar testimoni personal cada u de quins són els
seus compromisos.

I no se preocupe vosté per les persones que estan i les
institucions que estan en el Consell Valencià de la Dona,
perquè allí elles saben defensar-se perfectament, saben
defensar les seues posicions. I tan de bo algunes de les ini-
ciatives que hagen arribat allí hagen segut de vosté. Mire
si este Govern ha entés el tema de la participació i el tema
de la igualtat que no solament és el primer Govern que ha
creat un organisme de participació..., que a pesar –que no
ho dubte, no ho dubte, eh?–, a pesar de l’interés en les polí-
tiques d’igualtat que hi havien en les èpoques anteriors, no
se va arribar a crear açò. Açò ho ha creat el Partit Popular,
què vol que li digam? I ho ha creat, a més, d’una forma
participativa, amb representants de tot el ventall que hi ha
d’organitzacions. I allí arriba un pla com este i acceptem
fins un 93% de totes les propostes que han vingut allí, per-
què no tenim ningun problema a comprometre’ns en esta
política. I si tenim alguna dificultat, l’aclarirem. I si algun
dels compromisos no els puguem dur a terme, ho direm. I
el que volem és que algú mos ensenye a com millorar açò,
no a desqualificar globalment una cosa que és una oportu-
nitat que per primera vegada s’ha presentat ací en esta
comunitat, que mai hi ha hagut un reflex pressupostari i
uns compromisos econòmics com els que estem vivint en
estos moments.

I això no és mirar el passat, senyora Catalá. Si el pas-
sat no és dolent, el passat està molt bé! I els que tenen més
passat eixos tenen a la millor més possibilitats de mantin-
dre determinats compromisos i de tindre memòria històri-
ca del que es fea en un moment i del que es fea en un altre.
Inclús hi ha gent que intenta desqualificar el passat sobre
coses que no tenen res a vore amb els comportaments polí-
tics i els compromisos polítics, sinó més bé amb altres
coses. I aixina és com algú se manté en l’èxit tan tremend
que tenen.

Jo li torne a dir: esta es una oportunitat que tenim per a
poder impulsar unes polítiques que, per primera vegada en
esta comunitat, tenen no solament un reflex pressupostari,
sinó que fan una aposta clara per la igualtat real. I que estem
fent-ho sense ningun afany d’autocomplaença ni d’autosufi-
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ciència, perquè creem que no és un objectiu que puga cobrir-
lo exclusivament un govern. Però, clar, per a això necessi-
tem la col·laboració, la col·laboració crítica si fa falta en
algunes coses, però no la desqualificació, que és una cosa ja
habitual i que resulta jo crec que fins sorprenent que vostés
s’enquisten en eixes posicions, on mesclen al·lusions d’un
tipus o d’un altre, però que perden totes les oportunitats de
fer propostes alternatives i de millorar les polítiques que
s’estan impulsant, que és allò que li correspondria a una
oposició que vol jugar a ser alternativa i que vol fer propos-
tes crítiques però constructives, no basades exclusivament
en la desqualificació.

I en temes com els de la dona, perquè en altres podem
tindre estratègies polítiques distintes, però en un tema com
el de la igualtat real entre la dona i l’home és molt important
que vostés no generen cap a l’exterior una visió tan catas-
trofista, que a més de ser irreal els perjudica a vostés, per-
què ningú la percep aixina. I tot el món valora xicotets esfor-
ços o modestos esforços per a avançar en esta línia, que el
Govern del Partit Popular no solament està compromés en la
via concreta que li acabe de dir ací, sinó que a més té la
voluntat política de continuar avançant en això, tant si es vol
com si no es vol i ho veja cada u com ho veja. I això és el
que li està donant al Partit Popular eixa credibilitat de les
polítiques socials que està fent que vostés se neguen a vore-
les però que és una cosa ja que queden completament aïllats
en eixa posició, que crec que els perjudica a vostés i al con-
junt de la societat, que no veu una oposició constructiva en
moltes de les seues posicions.

Moltes gràcies.

Compareixença del conseller de Sanitat per tal d’explicar
la implantació i el contingut del Parme, el Pla 

d’harmonització de les mesures i objectius en matèria
d’ús racional de medicaments a la Comunitat Valenciana

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor conseller.
Senyories, continuem la sessió en el punt 15, comparei-

xença del conseller de Sanitat, que la sol·licita el Grup
Parlamentari Socialista–Progressistes i el Grup Parlamentari
Esquerra Unida del País Valencià.

Té la paraula l’honorable senyor conseller Serafín
Castellano.

El senyor conseller de Sanitat:

Gracias, señor presidente.
Señorías.
Comparezco ante esta Cámara con el fin de informarles

acerca del Plan de armonización de las medidas y objetivos
en materia de uso racional de medicamentos en la Comuni-
dad Valenciana, más conocido como Parme.

El uso racional de los medicamentos presenta un doble
componente: por un lado, el sanitario o terapéutico, y por
otro, el económico. Estos dos componentes deben conside-
rarse de forma que se propicie el mejor balance efectivi-
dad/coste. 

Además, la consecución del uso racional del medicamen-
to implica a todos los agentes que intervienen en la cadena
terapéutica, y descansa básicamente en la prescripción racio-
nal, que se alcanza cuando un médico bien informado y uti-
lizando su mejor criterio le pauta a un paciente el medica-
mento más adecuado y por el periodo de tiempo idóneo.

En la actualidad, la pluralidad de la oferta farmacéuti-
ca dificulta la selección del medicamento dado el gran
número existente, muchos de ellos semejantes entre sí, sin
una apreciación clara de las ventajas terapéuticas, con múl-
tiples especialidades farmacéuticas y con variaciones nota-
bles en su precio. La libertad de prescripción del facultati-
vo médico, entendida como la capacidad  para elegir aquel
tratamiento que considere más idóneo y eficaz para el
paciente, implica tener un conocimiento del medicamento
necesario y cuáles son sus efectos, desde el punto de vista
de los beneficios, los riesgos y los costos, tanto para un
paciente concreto como para la comunidad. Por ello,
mediante el Parme pretende llevarse a su máxima plenitud
esa capacidad de elección.

El presente plan se asienta inexcusablemente en la finan-
ciación pública, con criterios de eficiencia, equidad y terri-
torialidad, de los recursos asignados a farmacia en los dis-
tintos niveles de atención farmacéutica.

La protocolización de tratamientos, la elaboración de
guías farmacológicas, la coordinación entre los diferentes
niveles asistenciales en temas relacionados con la prestación
farmacéutica son algunas de las actividades imprescindibles
para obtener un uso racional del medicamento.

De igual forma, se deben plantear objetivos tendentes a
la consecución de la máxima eficiencia en la atención espe-
cializada, así como la definición de la necesaria coordina-
ción entre las políticas farmacológicas de los distintos nive-
les asistenciales, incluyendo la atención sociosanitaria.

El plan, señorías, está estructurado en cuatro partes.
La parte primera se refiere a la misión del mismo, que no

es otra, como su propio nombre indica, que la consecución
de un uso racional del medicamento.

La parte segunda establece las actuaciones estratégicas
prioritarias de dicho plan que son las siguientes:

En primer lugar, la generación de un sistema de infor-
mación único y compatible con el resto de estructuras. A
tal fin se ha implementado el proyecto Gaia como gestor
de la prestación farmacéutica integral, que se relaciona con
las otras bases de datos de la Conselleria de Sanidad como
el Sistema de Información Poblacional y Abucasis,
mediante la utilización conjunta de la red Arterias.
Además, Gaia lleva incorporado diferentes módulos como
Talo, repositorio de medicamentos, módulo de prescrip-
ción asistida, entre otras cuestiones.

En segundo lugar, la potenciación de los recursos farma-
céuticos en la Comunidad Valenciana. En este sentido se han
creado, se han autorizado y están en funcionamiento 20 ser-
vicios farmacéuticos de áreas de salud. Además, se han cre-
ado las unidades de atención para pacientes externos en 13
hospitales de nuestra red sanitaria pública. Por otro lado, se
ha regulado el procedimiento de tramitación de apertura de
nuevas oficinas de farmacia, estando pendiente el decreto
que regule los criterios de selección.

En tercer lugar, la promoción de un uso racional de
medicamentos, que se plasma en la edición de fichas farma-
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coterapéuticas y del Boletín Farmacoterapéutico Valen-
ciano y en la realización de campañas de promoción de
genéricos y de educación farmacéutica.

En cuarto lugar, el conocimiento del consumo por
paciente en cualquier ámbito asistencial.

En quinto lugar, otra actuación estratégica es la defini-
ción de un catálogo de servicios de la Dirección General
para la Prestación Farmacéutica.

Y por último, las partes tres y cuatro que se refieren a los
programas y ámbito de actuación del mismo. Paso a deta-
llarles en qué consisten dichos programas y cuáles han sido
las actuaciones llevadas a cabo por la Conselleria de
Sanidad en desarrollo del mismo.

Programa de reingeniería de los sistemas de información
farmacéuticos.

La finalidad de este programa es englobar los diferentes
subsistemas de información de la prestación farmacéutica en
un sistema único e integrado con el resto de sistemas de
información de la Conselleria de Sanidad, que permita ges-
tionar, analizar y evaluar la prestación farmacéutica a nivel
central, con la correspondiente generación de indicadores y
cuadro de mandos; servir de soporte informático para el tra-
bajo del profesional en cualquier ámbito asistencial, y eva-
luar cada uno de los programas y objetivos operativos.

En este apartado es imprescindible hablar de Gaia, a que
me he referido anteriormente. Su diseño ha permitido la rein-
geniería de los sistemas de información, así como la elabora-
ción de nuevas bases de datos que permiten realizar una
explotación racional e integral de la prestación farmacéutica.

Además, Gaia ha integrado el módulo de prescripción de
Abucasis, y se interrelaciona con las bases del SIP y la his-
toria clínica única, y todo ello como reflejo de coordinación
con el resto de proyectos referentes a sistemas de informa-
ción de la Conselleria.

Por otro lado, mencionar también la creación de una
página web del medicamento.

Respecto al Programa de análisis de la prestación farma-
céutica, sobre este programa se asienta el control, segui-
miento y evaluación cuali-cuantitativa de la prestación far-
macéutica en la Comunidad Valenciana, desagregada por
áreas de salud y zonas básicas de salud, que permitirá detec-
tar desviaciones de consumo que orienten al resto de los
programas de actuación.

En esta línea se han definido los indicadores para el des-
arrollo del seguimiento y evaluación citados.

Además, se ha diseñado el módulo de presupuestación
en Gaia, que servirá de base para los contratos de gestión
con los directivos de las áreas de salud.

Por otra parte, se va a elaborar el marco normativo que
permita la previsión de gasto en atención primaria a través
del avance del procesamiento de información de distribui-
dores farmacéuticos. 

El Programa de creación, autorización y funcionamiento
de los servicios farmacéuticos de atención primaria.

Como ya les he indicado, se han creado 20 servicios far-
macéuticos de áreas de salud, que desarrollan entre sus acti-
vidades las siguientes: metodología en la selección de medi-
camentos, información objetiva e independiente, coordina-
ción entre atención primaria y especializada y sociosanita-
ria, gestión y control de medicamentos y talonarios y control
de visita médica entre otras cuestiones.

El Programa de control de la calidad de prescripción,
protocolos terapéuticos y guías farmacoterapéuticas, en el
que los equipos de atención primaria deben incorporar, entre
sus actividades normales, la práctica de un control de cali-
dad de la prescripción como parte fundamental de su políti-
ca de calidad de la asistencia, a través de dos actividades
básicas: la primera de ellas, la valoración del valor intrínse-
co de los medicamentos prescritos, y la segunda, la valora-
ción de la bondad de la elección de los fármacos y de los
esquemas terapéuticos instaurados.

Entre las líneas de actuación a seguir, está previsto cons-
tituir una Comisión de Coordinación de las Comisiones de
Uso Racional de Medicamentos, para mantener una armoni-
zación en el ámbito de la Comunidad Valenciana de las acti-
vidades de las mismas. 

Sin embargo, se ha creado la Comisión Central de la
Guía Farmacoterapéutica para la unificación de criterios de
los diferentes grupos terapéuticos que se han presentado por
las distintas comisiones de uso racional de medicamentos de
cada área de salud.

En estos momentos se ha elaborado la Guía Farmaco-
terapéutica de la Comunidad Valenciana, en la que están
participando todas las áreas de salud, que ya han presentado
los grupos terapéuticos que les fueron asignados.

La Guía será selectiva en cuanto a los subgrupos tera-
péuticos que se incorporen, y abierta, porque deben revisar-
se periódicamente aquellos grupos que se consideren de
interés su incorporación.

Asimismo, se está impulsando la instauración de proto-
colos terapéuticos en la Comunidad, y se ha revisado el fun-
cionamiento de las comisiones clínicas centralizadas, con-
cretamente la hormona del crecimiento, interferón beta, y se
ha impulsado el funcionamiento de la Comisión de Eritropo-
yetina, Utilización de Antirretrovirales y Fluidoterapia.

Respecto al Programa de información de medicamentos,
farmacovigilancia y ensayos clínicos, la finalidad de este
programa es coordinar todas las funciones y actividades de
los distintos centros de información de medicamentos, así
como la coordinación y evaluación de la actividad en mate-
ria de farmacovigilancia y ensayos clínicos que se desarro-
lle en el ámbito de la Comunidad Valenciana.

En este aspecto se ha coordinado y difundido el análisis
previo de los fármacos de reciente incorporación al merca-
do en base a su novedad terapéutica, evaluándose mediante
las fichas terapéuticas el grado de innovación como adapta-
ción terapéutica, y comunicándoselo, lógicamente, a todos
los facultativos.

Además, se ha instaurado un procedimiento de evalua-
ción ágil y eficaz de aquellos fármacos de nueva aparición,
con referencias explícitas a las ventajas terapéuticas y al
coste/efectividad respecto a los similares existentes en el
mercado.

También se incluyen en este apartado el impulso del
Programa de farmacovigilancia de la Comunidad, mediante
el diseño y puesta en práctica de un programa de formación
en farmacovigilancia dirigido al personal sanitario, y el
Programa de ensayos clínicos. 

Respecto al Programa para fomentar la prescripción y
dispensación de especialidades genéricas, resulta necesario
difundir y extender en los ámbitos profesionales y sociales
una cultura de genéricos, de modo que el impulso del creci-

Pàgina 4.73523/05/2002Número 128



miento progresivo de las especialidades farmacéuticas gené-
ricas sea aceptado y valorado como herramienta eficiente
para mantener una calidad en la prestación farmacéutica a
un coste asumible en la actual coyuntura económica.

Con esta finalidad se ha realizado una campaña, que
abarca a la población, médicos y farmacéuticos, sobre las
ventajas de la utilización de medicamentos genéricos, así
como difusión de los beneficios de los precios de referencia.

Respecto al Programa de relaciones con proveedores
contenido en el Parme, debo de indicarle, señoría, que la
disponibilidad de los fármacos para su administración en el
momento oportuno determina la desagregación de este pro-
grama en subprogramas, en función de los diferentes agen-
tes con los que se relaciona la administración sanitaria, para
la consecución de obtener los medicamentos al mejor coste
para la Comunidad.

Por un lado, la Conselleria de Sanidad ha iniciado con-
tactos con los colegios farmacéuticos de la Comunidad con
vistas al inicio de conversaciones para la firma de un nuevo
concierto que regule contractualmente las relaciones entre
las partes.

Por otro lado, se ha revisado la normativa de la vista
médica. Al efecto se ha elaborado y aprobado la Circular
2/2001, sobre visita médica.

En cuanto a las relaciones con centros concertados
públicos y privados, se ha realizado concierto con Aerte
–residencias de tercera edad– y próximamente va a firmarse
otro con Renova –residencias sin ánimo de lucro–.

Y por lo que se refiere a la coordinación de concursos
por centros y centralizados, se ha continuado la centraliza-
ción en la adquisición de determinados principios activos.

El Programa de distribución y control de sellos y de talo-
narios médicos, también parte integrante del Parme.

Tengo que decirles que recientemente se ha adjudicado
el concurso de suministro de talonarios de recetas del
Sistema Nacional de Salud. 

Además, se ha elaborado un manual de procedimientos a
utilizar por las unidades de farmacia y los servicios farma-
céuticos de atención primaria respecto a la correcta distribu-
ción, entrega y custodia de los sellos y talonarios médicos, a
través del módulo Talo de Gaia.

Y por último, se ha actualizado la normativa de sellos y
talonarios médicos.

Respecto al Programa de educación farmacéutica y par-
ticipación ciudadana, este programa tiene como objetivo
difundir información  a los ciudadanos, fomentando hábitos
de correcta utilización de medicamentos en la población y,
prioritariamente, en pacientes crónicos y colectivos de ries-
go. Además, se está potenciando la participación ciudadana
en el uso de los medicamentos.

En este sentido se ha puesto en marcha una importante
campaña de información a los ciudadanos sobre el uso de
genéricos, en colaboración con Covaco, repartiéndose más
de 200.000 dípticos en 3.500 pequeños comercios de la
Comunidad.

Como ven, señorías, la consecución del uso racional del
medicamento es un objetivo prioritario de la Conselleria de
Sanidad, y la aplicación de este plan es una buena muestra
de ello.

Un plan que, como les he explicado, engloba muy diver-
sas líneas de actuación, que en estos momentos o bien ya se

están llevando a cabo la mayoría de ellas o están iniciándo-
se actualmente.

En definitiva, creo que nuestra actuación seria y eficaz
en este ámbito está permitiendo unos resultados óptimos en
nuestra consecución por el uso racional del medicamento.
De hecho, desde el año 1996 hasta el año 2001, con el
Gobierno del Partido Popular, la media del incremento del
gasto farmacéutico es de un 9,15%, es decir, una disminu-
ción de 5,14 puntos respecto a anteriores periodos.

En ese sentido creo que debemos y vamos a seguir esfor-
zándonos en lo que es el cumplimiento de este ambicioso e
importantísimo plan, que como digo, ha desarrollado ya la
mayoría de sus programas y está dando unos datos y unos
frutos muy positivos a la hora de la contención del gasto
público, pero sobre todo también a la hora del uso racional
del medicamento.

Muchas gracias.

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor  conseller.
Intervenció dels grups sol·licitants per a fixar la seua

posició. Pel Grup Parlamentari Socialista–Progressistes, té
la paraula la senyora Mendoza.

La senyora Mendoza García:

Gràcies, senyor president.
Senyor conseller de Sanitat.
Senyors diputats.
El motiu de la compareixença era demanar una explica-

ció, ja que de manera voluntària no ho havia fet la
Conselleria de Sanitat, sobre el Pla d’harmonització per a
racionalitzar i controlar el cost farmacèutic, però no l’expli-
cació de les mesures, sinó els terminis i els resultats d’aquest
pla. Efectivament, no ha dit que la majoria de qüestions que
ha relatat de manera exhaustiva, efectivament, no s’han
posat en marxa. Tampoc ha parlat de resultats, els resultats
respecte a altres comunitats autònomes, els resultats respec-
te als seus mateixos objectius.

L’última dada de gasto farmacèutic al País Valencià és
especialment alarmant. En el 2001 es van pressupostar
115.000 milions de pessetes, això és el que van aprovar les
Corts, i, efectivament, es van gastar 147.000 milions de pes-
setes, 32.000 milions de pessetes més, que és, per exemple,
l’equivalent a la inversió necessària per al nou Hospital La
Fe o la remodelació de tots els hospitals que estan pendents
i que no s’han fet fins estos moments.

Paral·lelament a un descontrol, a una falta del compli-
ment dels objectius en el control del gasto farmacèutic, se
trobem que n’hi ha una disminució sistemàtica en la inver-
sió prevista. De cada 100 pessetes pressupostades han dei-
xat de gastar-se’n 40 en la inversió de construcció de nous
centres, reforma d’hospitals, reposició de tecnologia, etcète-
ra, etcètera. N’hi ha una gestió ineficient del recurs públic i
n’hi ha un incompliment sistemàtic dels pressupostos.

Ja ho déiem en el debat de pressupostos, els pressupos-
tos són irreals i al final són un engany per als ciutadans. Si
el 40% de la inversió promesa i prevista de manera sistemà-
tica no es complix i si n’hi ha un descontrol de la despesa
corrent, com és en el cas del gasto farmacèutic, en el que sí
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que és pionera la Comunitat Valenciana, en nivell de gasto
per ciutadà, en percentatge del total del gasto sanitari que
dedica a medicaments, el 30%, enfront de la mitjana de
l’Estat, del 25%, i comunitats autònomes, que controlen
efectivament el gasto, i que suposa només un 20% del seu
pressupost en sanitat.

Eixa és la realitat, eixos eren els seus objectius des de
l’any... En groc, vosté ho coneix perfectament, i eixos són
els resultats, en negre. Cada vegada s’allunyen més els
resultats dels objectius que la mateixa Conselleria de
Sanitat, i el Govern Valencià, marca any darrere any en el
debat de pressupostos. Eixa és la realitat.

Mentres comunitats autònomes, que no han disminuït les
prestacions, sinó que han incorporat prestacions extres,
incloses prestacions medicamentoses, com és el cas
d’Andalusia, finança el medicamentazo, no com el cas del
País Valencià, que ho va prometre el president Zaplana i no
ho va complir, però finança més prestació, més medica-
ments, inclosa la píndola de l’endemà. I en el gasto per ciu-
tadà, també som pioners, perquè això és el conjunt de les
comunitats autònomes, i la que encapçala el major gasto per
habitant és la Comunitat Valenciana. Vosté sap que no és la
població més envellida, la de la Comunitat Valenciana, està
per damunt de Galícia, de Catalunya, de la mitjana nacional,
d’Andalusia, de Navarra, de Canàries, del País Basc i de tot
el territori Insalud.

Si gastem per ciutadà i any 36.000 pessetes, la comuni-
tat que menys gasta en gasta 28.000, crec que la diferència
és considerable. Són 8.000 pessetes per habitant i any, d’un
control ineficient de la despesa. O siga, que els plans que ha
presentat fins a hui no han tingut resultats.

Perquè continuem creixent, continuem creixent per
damunt de la mitjana de l’Estat, això ho sap, i esta és la
dada de l’últim any, és la que ha donat el Ministeri de
Sanitat a les comunitats autònomes, la mitjana de l’Estat
no arriba al 8%, la Comunitat Valenciana arriba al 8,53%.
El gasto per habitant, insistixc, 36.000 pessetes; la mitjana
de l’estat, 30.000 pessetes. Andalusia, sense restricció de
la prestació, donant més serveis als ciutadans, sent capaç,
per exemple, d’oferir ara una nova prestació sanitària bàsi-
ca per a la població, i especialment per a la població menys
rica –que no és la més pobra, sinó la més desfavorida–,
com incorporar l’atenció bucodental. I amb tot això, amb
majors prestacions, gasta per ciutadà 29.700 pessetes al
mes. I eixes són les dades del Ministeri de Sanitat a 31 de
desembre del 2001 i que ha facilitat a les comunitats autò-
nomes. Eixa és la realitat.

Quina és la realitat que nosaltres se trobem? Que esta
Conselleria, ni aquelles competències que tenia les ha
desenvolupat, ni ha estat capaç de plantejar les seues
demandes i el seu parer a la ministra de Sanitat. L’única
cosa que ha fet fins a hui, després dels despropòsits dels
acords del Ministeri de Sanitat en la indústria farmacèu-
tica, és mirar cap a un altre costat i felicitar la ministra.
El fet és que, una vegada més, en l’últim acord, la indús-
tria farmacèutica li ha guanyat la mà al Ministeri de
Sanitat i, a més, per golejada.

¿Vosté pot justificar que en estos moments, i després de
quatre mesos d’aplicació del pacte per l’estabilitat, el gasto
farmacèutic haja crescut més que en els últims deus anys?
Això, realment, també és pioner. El contingut del pacte d’es-

tabilitat, que ha estat criticat per les comunitats autònomes
governades pel Partit Socialista, però també per altres com
Convergència i Unió o com... (Remors) Sí, sí, perquè no han
participat les comunitats autònomes, ni coneixien el contin-
gut del pacte ni han participat.

Vosté sap que des de l’any 1997 les comunitats autòno-
mes estan fora de la Comissió Estatal d’Ú s Racional del
Medicament; vosté sap que no participen ni en la fixació del
preu ni en la fixació de quins productes se comercialitzen o
no. En estos moments n’hi ha una protecció de la indústria
farmacèutica que arriba a ser inacceptable i que està perju-
dicant els ciutadans. Està perjudicant els ciutadans perquè
estan pagant els medicaments a través dels impostos, i la
pressió fiscal ha augmentat per al conjunt dels ciutadans;
sols ha disminuït sobre les rendes de capital, i podem
comentar les dades, i cada vegada són més sagnants, perquè
les seues dades sempre són que ha disminuït la pressió fis-
cal, però la pressió fiscal ha augmentat efectivament; i a
més, ha afavorit, la seua reforma fiscal, només aquell 10%
de les rendes més afavorides.

Paguen més impostos i, a més, com els medicaments són
cada vegada més cars i com no han controlat el tipus de
medicament que es prescriu en el País Valencià, el ciutadà,
el treballador que encara aporta de la seua butxaca una part
important del preu del medicament, cada vegada paga més.
Eixe és el resultat de la seua política.

Per descomptat, la guia farmacoterapèutica, objectiu en
el 2000, no està feta; les societats científiques fa dos mesos
que van rebre quatre temes parcials d’eixa guia i han dit que
no poden donar-hi suport científicament, perquè són d’una
incompetència total. No han rebut cap resposta, i vosté ho
sap. Des del primer moment, les societats científiques li van
dir que caldria un nucli reduït d’experts, de farmacòlegs,
d’especialistes, que redactaren una guia, que no feia falta
una participació comunitària, perquè al final el document
seria incompetent des del punt de vista científic. I això és el
que ha passat, no han escoltat, han perdut dos anys i no han
avançat, en absolut han avançat.

El fet és que no han posat en marxa les mesures ni en
temps ni en forma, i, sobretot, el que crida especialment
l’atenció és que el pla ni està complit i està mal dissenyat,
perquè sí que són pioners en encapçalar el descontrol de
la despesa pública. Eixa és la realitat, i a mi m’agradaria
que diguera dates, que diguera objectius concrets i que
done ja, se fa major com a govern, i done ja resposta dels
seus set anys de responsabilitat de govern. Perquè ja són
set anys de responsabilitat de govern, ja tenien uns objec-
tius i un compromís, la resta de comunitats autònomes,
incloses les de govern socialista, han anat millorant tant
la prescripció...

El senyor vicepresident primer:

Vaja acabant, senyora diputada.

La senyora Mendoza García:

...de medicaments de manera racional com la contenció
dels costos. I vostés, en este tema, evidentment, han suspés
de manera inacceptable.

Moltes gràcies.
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El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyora diputada.
Pel Grup Parlamentari Esquerra Unida del País Valencià,

la il·lustre diputada senyora Llinares i Llorca.

La senyora Llinares i Llorca:

Gràcies, senyor president.
Senyories.
Senyor conseller, vostés sempre tenen l’esperança que si

deixen passar el temps –i astò no és la primera volta que ho
dic–, potser les coses roden al seu favor. Allò que si deixen
passar el temps, potser escampa. Però resulta que la tira de
voltes, i esta és una, en compte d’escampar, resulta que plou
més i més fort. A voltes el temps no juga al seu favor, sinó
que juga en contra. Això és el que li passa a qui espera que
el temps passe.

Mosatros li vam demanar la compareixença jo crec que
al mes d’octubre de l’any passat. Va tardar set mesos a vin-
dre a comparéixer, això, en fi, esperant que les coses millo-
ren. Però, ja ha vingut, ja ve hui, i resulta que el desfasament
pressupostari del programa de farmàcia de l’any 2000 va ser
de 24.000 milions de pessetes, o siga, de 144,24 milions
d’euros. I el de l’any 2001, de 31.656 milions de pessetes, o
siga, de 190,26 milions d’euros. Més de 7.000 milions de
pessetes més l’any 2000 que l’any anterior.

Estes dades són del Ministeri, però, en fi, la dada d’ahir,
que és del periòdic, diu que este any continua muntant el
desbordament del gasto farmacèutic moltíssim més que
l’any passat i més que la mitjana nacional. El gasto farma-
cèutic puja any rere any. Per això vosté hui ve a explicar el
Parme, i el que mos explica és el Parme, clar que sí! Però,
escolte, senyor conseller, jo també sé llegir!

Vosté mos ha fet el resum, això està millor, perquè tot
són tants fulls que dius, bé, mos fa un resum... Però no és
això del que es tractava, sinó del que es tractava és de l’a-
plicació del Parme, no del que mos explica, del que vostés
han publicat. Perquè mire vosté, quan el van publicar?, a
finals del 1999? No troba que és hora ja que haja donat
algun resultat? No troba vosté que ha passat el suficient
temps perquè es vegen els seus efectes? (Veus)

La seua senyoria ha estat explicant ahí èxits sanitaris,
però la veritat és que la despesa farmacèutica apuja sempre,
amb Parme o sense Parme. Senyor conseller, el Parme se
sustenta en tres eixos: les sessions de farmacoteràpia de cen-
tres de salut, les comissions d’ús racional del medicament de
les àrees d’atenció primària i les comissions de farmàcia i
terapèutica dels hospitals. 

Basant-me en eixos tres eixos, jo he consultat els serveis
de farmàcia dels hospitals –en plural, dels hospitals, no d’un
hospital sinó de diversos hospitals–, he consultat a metges
d’atenció primària dels centres de salut –també en plural–, a
metges de centres de especialitats –en plural–, i la resposta
més favorable, i esta me l’han donada en farmàcia, en els ser-
veis de farmàcia, ha estat: “Ah!, el Parme. No, no el tinc ni
l’he llegit. No sé massa bé jo d’això”. Ara, els metges dels
centres d’especialitats i els metges d’atenció primària han dit:
“El Parme? Però això què és? Però què dius, què preguntes?”.
Jo dic: “Bé, no vull que em contes més. És la resposta que
volia saber. Si no saps res del Parme, no saps res del Parme”. 

Com vol vosté, senyor conseller, que alguna cosa fun-
cione si les persones que l’han de dur a cap no estan impli-
cades? Com vol dur a terme alguna reforma en la sanitat, i
concretament la racionalització dels medicaments, si no
compta ni amb els metges ni amb els farmacèutics de la
sanitat pública, si vosté no compta amb els professionals
dels nostres centres de salut i dels nostres hospital? Si ja és
greu, senyor conseller, que no compte amb els professionals
per a elaborar propostes, per a intentar millorar el funciona-
ment de la sanitat, ja és el súmmum que ni tan sols els donen
a eixos professionals la informació necessària sobre les pro-
postes que elabora la conselleria, però que han de ser apli-
cades per eixos professionals. És inconcebible, senyor con-
seller, que no muntaren des de la Conselleria de Sanitat un
bon servei d’informació. Ni tan sols es van molestar en
muntar unes reunions d’informació als centres sanitaris, on
li recorde que treballen els encarregats d’aplicar-lo.

Està clar que això del perfil d’estalvi potencial que reben
tots els mesos els metges, si abans no els han explicat de què
va, allò que “el que vosté ha receptat i el que costa, i el que
podia haver receptat i el que costa, l’estalvi que ha pro-
duït...” Escolte, això necessita una certa explicació, això es
necessita comptar amb els professionals i explicar-ho.

Aixina resulta, senyor conseller, que vostés han publicat
un pla, fa ja més de dos anys, per a racionalitzar la despesa
farmacèutica, que estalviaria entre el 20 i el 30% en la fac-
tura, però que no l’han posat en acció i que no s’estalvia res.
Si no impliquen a qui l’ha de dur a terme, mai estalviaran
res. A Catalunya, l’administració, que sí que ha comptat amb
els professionals i que sí que ha firmat un pacte amb els pro-
fessionals, resulta que un 20% dels medicaments són de
genèrics. I ací al País Valencià, que els metges no estan
informats que vosté té un Parme que aplicar, un 2%. Senyor
conseller, sí que he cridat els metges, sí, i les respostes són
les que jo he dit.

Clar, jo entenc, senyor conseller, que és difícil per a la
Conselleria de Sanitat pactar amb un col·lectiu tan maltrac-
tat com és el col·lectiu dels metges. En estos moments, sen-
yor conseller, si un metge o una metgessa de Xàtiva que va
traure les oposicions en 1986 vol traslladar-se, vostés el
posen en les mateixes condicions que als interins que estan
ocupant la plaça ací a València a dit des de fa segles. La
prova que han de fer és l’entrevista amb el cap de servei, el
cap de servei que ha posat a eixe interí fa la tira d’anys i que
ha de jutjar entre una persona desconeguda que està en
l’hospital de Xàtiva o l’interí que treballa amb ell. No hi ha
opció, senyor conseller, no hi ha opció. A la millor sí, a la
millor sí. Perquè pareix ser que les places en propietat són
per a qui són, i la resta a callar. 

O bé una cosa que li he explicat la tira de voltes, allò dels
centres de salut de la costa. Allò dels cinc o sis desplaçats que
es fa cada metge en un centre de salut, que hi ha quinze met-
ges i que representa, és clar, un altre metge per als desplaçats.
I res de res. I els metges a visitar entre 70 i 90. O bé allò de la
ressonància magnètica, la impossibilitat dels metges de
poder-se formar en l’alta tecnologia, sobretot en radiologia. 

Són tres exemples, senyor conseller, li’n podria dir molts
més, de per què vostés no poden pactar amb els metges, per-
què si estan tractant-los mal, no s’atreveixen a pactar amb
ells. I si no s’atreveixen a pactar amb ells, no tindran qui
aplique les seues mesures. 
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No es posa en marxa el pla d’harmonització. Sí, els
anuncis de la tele sí que els he vist, tres anunci allí a la tele
dels genèrics i ja està. I ahir, senyor conseller, vaig buscar la
pàgina web –eixa que vosté acaba de dir ací i que està allí–,
allí en el meu despatx la vam buscar i no la vam trobar, sen-
yor conseller. Vam trobar la del ministeri. La de Madrid, sí
està allí la pàgina web i una cosa boja. La de vosté no l’hem
trobada. Passa igual que el pis d’ahir d’Elx. Jo no sé... però
vosté ahir no em va dir en quin carrer estava el pis. Espere
que conte com s’entra a la pàgina web, perquè és clar.... I jo
puc ser més burra que Tacó, però algun expert tinc en el des-
patx que sap trobar la pàgina web. No l’he trobada, senyor
conseller, no l’he trobada.

Mos ha descrit el pla. Molt bé. I mos ha parlat, com sem-
pre, de futur. Parla que “se van a elaborar líneas a seguir” –ja
he de callar–, però quins acords amb les corporacions de la
indústria i la distribució farmacèutica ha fet? Això és la línia
u d’un dels programes. Jo no vaig a dir-li-ho, busque-ho
vosté. Com ha promocionat el paper dels farmacèutics en la
substitució de genèrics? Això és la línia cinc d’un altre dels
programes del Parme. Vosté busque-ho. I, senyor conseller,
com em queda poquet temps, vosté deixe’m que li diga que
presenta un pla en el moment que té un problema. Hi ha un
problema, pla. Vosté és l’home –bé, la Conselleria de
Sanitat, l’anterior també– dels plans. En estos moments en
deu tindre quaranta mil. 

Però vaig a fer-li una proposta, que no és la primera
volta: què li pareix si fomenta una indústria farmacèutica i
de distribució a banda? Llavors, competint amb la indústria
farmacèutic, a la millor aconsegueix alguna cosa, però ni
comptant amb els metges, ni volent-li apretar las tuercas
–que es diu en castellà– a les indústries farmacèutiques, és
clar,  mai en la vida reduirem el gasto farmacèutic.

Moltes gràcies, senyor...

(Ocupa la presidència el vicepresident segon, senyor
Antonio Moreno Carrasco)

El senyor vicepresident segon:

Muchas gracias, señora Llinares.

La senyora Llinares i Llorca:

Ho sent. No sabia jo...

El senyor vicepresident segon:

Era muy interesante.
En nombre del Grup Mixto, tiene la palabra el señor

Peris.

El senyor Peris i García:

Gràcies, senyor president.
Gràcies, senyor conseller, per la seua explicació.
Allò que més m’ha sorprés és quan al final de la seua

informació ens diu que les dades i els fruits són molt posi-
tius. Això sí que ha estat una sorpresa, perquè ens dóna una
mitjana d’augment, entre 1996 i 2001, del 9,15%, que ja en
sí és una mitjana d’augment i que no és una mitjana... És a

dir, que segueix augmentat el 9,5% per any la despesa far-
macèutica, que augmenta més que el PIB, que els salaris...
És a dir, que és un percentatge de per sí elevat. 

Però és que a més no informa que les dades del mes de
febrer ja són molt preocupants. És a dir, les dades del mes
de febrer d’enguany, d’enguany, que han estat publicades i
que hem pogut tindre coneixement, diuen que som la sego-
na comunitat autònoma de més augment en el mes de febrer,
respecte a febrer de l’any 2001, en un 15,5%, descomptant
les dades d’Andalusia i d’Euskadi, del País Basc. I solament
estem per davall de l’augment del 16,13% d’Aragó i molt
propet del de Galícia, que és el 15,45 o el de Múrcia, que és
el 15,17%. És a dir, vosté ja té dades –no sé si són oficials
del ministeri, però són dades que estan publicades i no des-
mentides fins l’actualitat– que estan reconeixent que hi ha
una despesa importantíssima.

No obstant això, jo volia manifestar-li una sèrie d’opi-
nions o de reflexions polítiques al voltant del Parme, de pos-
sibles insuficiències o crítiques que estan fent-se des dels
sectors sobretot professionals, i sobretot en els sectors pro-
fessionals que més podrien fer en allò de fer un esforç del
control de la despesa farmacèutic, que són els sectors que
representen els metges i, en particular, els metges de l’aten-
ció primària, els metges de família. 

La primera crítica que fan és que vostés no han comptat
amb els metges de família, amb els metges d’atenció primà-
ria en el disseny del Parme, no després en fer la guia tera-
pèutico-farmacèutica, sinó en la concepció mateixa del
Parme. Es fa una crítica important sobre que el Parme està
obsessionat –i que possiblement això tinga després un efec-
te pervers–, està obsessionat en retalls de la despesa farma-
cèutica. És a dir, que allò de l’ús racional i l’harmonització
pensa més en la despesa farmacèutica. I, a més, es critica
que no va a aconseguir-se. I les xifres de 2002 sembla que
estan donant-los la raó, quan deien: “Vostés, que centren la
solució de la despesa farmacèutica amb aquestes iniciatives,
possiblement aconseguisquen el contrari”. I comencen les
xifres de 2002 a donar-los la raó, perquè possiblement vos-
tés haurien d’haver començat per dir: es necessari disminuir
els malalts que atén un metge d’atenció primària, que són a
més els que recepten el 90% dels medicaments, i que, efec-
tivament, tenen moltes dificultats per a fer altra cosa que ser
expenedors de receptes, quan han d’atendre 70-80 persones.
Es la primera crítica que es fa. És a dir, amb el volum d’a-
tenció que es fa, el metge d’atenció primària possiblement
puga fer poc més que receptar.

Després hi ha un altre concepte que ells plantegen. Si bé
és cert que cal augmentar l’ús de genèrics, no sempre els
genèrics ni són més barats, ni sempre els genèrics són el
medicament més adequat per al malalt i la malaltia que té
eixa persona. Per tant, l’objectiu del Parme hauria de ser
buscar el medicament millor, de major qualitat,  per a eixe
malalt i per a eixa malaltia. I ells qüestionen molt que la
millora siga només els genèrics, fomentar els genèrics.
Continuen dient que no deurien predominar els objectius
financers en aquest tema. Critiquen molt això. Pensen que
s’hauria de millorar molt més la recepta, i que en la recepta
s’haurien de posar tots els medicaments, tots en una recep-
ta, que es recepten a eixa malalt, sobretot per a evitar l’au-
tomedicació. Que també es critica molt que es fa poca pres-
sió, que el Parme s’ha plantejat poc anar a l’oficina, és a dir,
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anar a la farmàcia, que és un dels principals focus en l’aug-
ment de la despesa farmacèutica. I després plantegen cla-
ríssimament que hi han mesures que sembla que van a reta-
llar molt la despesa i que l’única cosa que són, són entre-
banc burocràtics que empitjoren la qualitat, com per exem-
ple, que els inspectors hagen de posar el segell en una
recepta quan és una malaltia crònica, per exemple, els bol-
quers d’incontinència o les tires per a comprovar la glucè-
mia d’un diabètic. Que això haja d’anar a la inspecció,
doncs, no va, perquè l’inspector no té altre remei que posar
el segell i ahí no s’estalvia res i l’única cosa que s’està és
guanyant en burocràcia.

Hi ha tota una sèrie de reflexions que fer i jo sé... El
temps se m’ha acabat, però està clar que menys malalts per
metge, menys massificació segur que aconseguirien menys
receptes i, per tant, estaríem marcant una línia diferent a les
propostes que vosté fa en el seu Pla de racionalització de
l’ús del medicament.

Gràcies.

(Ocupa la presidència el vicepresident primer, senyor José
Cholbi Diego)

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor diputat.
Senyor Clemente.

El senyor Clemente Olivert:

Muchas gracias, señor presidente.
Señoras y señores diputados.
Señor conseller.
Desde luego, nosotros le agradecemos la explicación que

nos ha dado usted y queremos resaltar que esta es una de las
comunidades donde más se ha contenido el gasto farmacéu-
tico. Si este mes en concreto ha habido un crecimiento com-
parado con el mismo mes del año anterior, es evidente –y
sus señorías me imagino que lo deben de conocer–, por la
implantación el 1 de mayo de los precios de referencia,
medida adoptada por el Gobierno central del Partido
Popular y que, desde luego, en contra de lo que se ha dicho
aquí, no ha agradado en absoluto a los laboratorios.

Como consecuencia de esa implantación es por lo cual,
y de forma puntual, ha crecido el gasto farmacéutico en la
Comunidad Valenciana, pero si hiciéramos un balance inter-
anual o un balance global veríamos que en absoluto el gasto
farmacéutico se ha disparado en esta Comunidad.

De todas formas, independientemente para nosotros,
para el Partido Popular, la cuestión farmacéutica no es una
cuestión solo de gasto, ni siquiera el gasto es lo más impor-
tante, señorías. Para el Partido Popular y para este
Gobierno el gasto farmacéutico es un gasto social. El que
aumente el gasto farmacéutico en nuestra Comunidad
puede tener causas que, desde luego, aparte de la que le he
apuntado ya de la implantación de los precios de referen-
cia, es que, lógicamente, cada vez hay más pensionistas en
nuestra Comunidad, cada vez hay más turistas en nuestra
Comunidad, cada vez hay más deslazados en nuestra
Comunidad, evidentemente. Y también hay un colectivo
que ustedes unas veces piden que les atendamos y otras

veces quieren que no les atendamos. Me estoy refiriendo al
colectivo de los inmigrantes, que en esta Comunidad tie-
nen los medicamentos gratuitos.

Desde luego, yo con ustedes a veces no me aclaro, por-
que unas veces dicen una cosa y otras veces dicen otra. Pero,
desde luego, la política de este Gobierno es una política muy
clara. Hay que realizar una adecuada política farmacéutica
pero hay que atender a todas las personas que lo necesiten.
Y, desde luego, insisto, si en algo se caracteriza este partido
y si en algo se caracteriza este Gobierno y el presidente que
está al frente de él, es en cumplir sus compromisos –no
como otros–, compromisos respecto a farmacia. Había un
compromiso de aprobar una ley de ordenación farmacéutica,
compromiso cumplido; la creación de una Dirección
General de Farmacia, compromiso cumplido; la potencia-
ción de una política de genéricos, compromiso cumplido; la
implantación de los farmacéuticos de área, compromiso
también cumplido. El impulso del uso racional del medica-
mento..., que para nosotros –les insisto– no solamente es
una cuestión de coste, porque como ha dicho el conseller
hay dos vertientes: una vertiente sanitaria y una vertiente de
coste. Y, desde luego, para nosotros predominará siempre la
vertiente sanitaria.

De todas formas, para el Partido Popular el farmacéuti-
co es básico. Es un eslabón básico de la cadena sanitaria. Y
eso es algo que con este Gobierno ha recuperado ese papel.
Dentro de la coordinación que existe entre la asistencia sani-
taria especializada, primaria y sociosanitaria, este farmacéu-
tico de área es un eslabón fundamental.

Los programas que ha explicado el conseller, el pro-
grama Gaia –aunque a ustedes les moleste oírlo–, esta es la
primera comunidad que va a integrar los distintos aspectos
de la prestación farmacéutica, mejorar la asistencia a los
ciudadanos y mejorar la gestión de los recursos públicos.
Es muy importante este programa Gaia. Y les insisto: es un
programa pionero. Cuando un paciente acuda a distintos
facultativos, este facultativo, con este programa informáti-
co podrá tener la información de la medicación que este
paciente está recibiendo, y así detectar posibles interaccio-
nes. Cuando un paciente acuda a un servicio de urgencias
es muy importante que este paciente, solamente con la tar-
jeta SIP y estos programas informáticos que está desarro-
llando la Conselleria de Sanidad podrá tener el facultativo
toda la información sobre este paciente las posibles inter-
acciones que pueda tener, sobre si es diabético, sobre si es
alérgico a algún medicamento de urgencia. Todo eso lo
está haciendo este Gobierno. Todo eso lo está haciendo
este Gobierno y, desde luego, ustedes no lo quieren ver,
pero esa es la realidad.

Yo, señor conseller, y usted lo sabe, nosotros desde luego
le animamos. El 83% de los valencianos están satisfechos
con la gestión de la Conselleria de Sanidad, están contentos
con la sanidad que están recibiendo. Posiblemente aquí
estén los representantes del otro 17%.

Nada más y muchas gracias.

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor Clemente.
Per donar resposta conjunta té la paraula el senyor con-

seller, senyor Serafín Castellano.
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El senyor conseller de Sanitat:

Gràcies, senyor president. (Pausa)

El senyor vicepresident primer:

Un momento, señora diputada.
Señor conseller, no se baje que usted siempre está bien

situado. Y,  a ver, señora diputada, señora Mendoza, es que
como no se había puesto en pie, pues por eso no la había
visto.

La senyora Mendoza García:

Perdón, señor presidente.
Estaba pidiendo la palabra porque el señor Clemente

había contravenido los argumentos de mi grupo, el debate lo
había establecido con el Grupo Parlamentario Socialista en
vez de...

El senyor vicepresident primer:

Usted sabe que, de acuerdo con el Reglamento, pues
ahora le tocaba intervenir al señor conseller.

La senyora Mendoza García:

No, tenía derecho a réplica si contravenía mis argumen-
tos el diputado del Grupo Parlamentario Popular.

El senyor vicepresident primer:

Era la intervención que le correspondía al señor...

La senyora Mendoza García:

Sí, pero en su contenido ha contravenido mis argumentos.

El senyor vicepresident primer:

No, son argumentos, pero usted había utilizado ya el
turno anterior.

La senyora Mendoza García:

No, no... (Rient-se). Reglamentariamente... otra cosa es
que usted considere que no ha contravenido los argumentos.

El senyor vicepresident primer:

Tendrá usted ocasión de intervenir, conforme marca el
Reglamento, y además lo hará muy bien. Seguro.

La senyora Mendoza García:

No es un problema de Reglamento... (Rient-se)

El senyor conseller de Sanitat:

Gràcies, senyor president.
Senyories.

Senyora Mendoza.
Jo m’he cenyit en la meua primera intervenció a la seua

petició que explicara el que és el Parme i el que és el Pla
d’ús racional del medicament. Però, bé, ja que vosté vol que
entrem en dades, jo estic absolutament feliç i absolutament
satisfet que entrem en eixes dades, sense cap problema.
Perquè jo li vaig a explicar, efectivament, quins són els set
anys de responsabilitat del Govern popular i quina és l’eta-
pa anterior respecte al gasto farmacèutic. I, en eixe sentit, li
dic que estic totalment satisfet perquè se guanya per goleja-
da, parlant en termes futbolístics.

Mire vosté, increment del gasto farmacèutic de l’any
1988 respecte a 1987, Comunitat Valenciana: 16,84%. De
1989 respecte a 1988: 18,69%. De 1990 respecte a 1989:
16,55%. De 1991 respecte a 1990: 17,75%. De 1992 res-
pecte a 1991: 15,56%. Suma y sigue en tota l’etapa del
govern socialista. És a dir, vostés tingueren en tota la seua
etapa de govern un increment mitjà anual de gasto farma-
cèutic del 14,56%, del 14,56%. 

Anem ara als set anys de govern del Partit Popular, amb
molt de gust. Mire vosté, 1996 respecte a l’any 1995: un
11,03. De 1997 respecte a 1996: un 5,17. De 1998 respecte
a 1997: un 10,53. De 1999 respecte a 1998: un 11,69. Del
2000 respecte a 1999 –primer any d’aplicació del Parme–:
un 7,74%. I del 2001 respecte al 2000: un 8,53%.

Sap això el que significa? Una mitjana del 9,15% que
li he dit en la meua intervenció. Ni més ni menys que una
disminució de la mitjana anual de tot el període de govern
del Partit Popular respecte al període del govern socialista
ni més ni menys d’un 5,14%. Sap això el que vol dir? Que
hem estalviat molts de mils de milions de pessetes que hem
destinat a fer més inversió, a fer més centres, a fer més
equipament i a fer més tecnologia. I les dades estan ahí,
aixina de clars.

Vosté parla de les dades d’abril, dels acumulats, perquè
ací, un mes... per exemple, mosatros en el mes de gener del
2002 fórem la comunitat que més continguérem el gasto
farmacèutic de tota Espanya, per damunt d’Andalusia, de
Catalunya, de totes. En el mes de febrer ha segut una altra,
en març una altra, en abril una altra, i cada vegada és una
comunitat. I s’ha d’anar a les dades interanuals. I anem a
parlar d’abril. En abril, ja que estem, en abril som la sexta
comunitat en contenció de gasto. La sexta comunitat en
contenció del gasto. Amb un interanual acumulat d’un
9,91%. Conjuntament som les comunitats que més conte-
nen el gasto: País Basc, Cantàbria, Astúries, Andalusia,
Catalunya i Comunitat Valenciana. Dades del mes d’abril
de la taxa interanual. Sap vosté quines comunitats tenen
més gasto farmacèutic? Li ho vaig a dir. Aragó, un 11,91%
–crec que el governa el Partit Socialista–; Balears, un
11,79% –govern, Partit Socialista–; Castella-la Manxa, un
11,34% –govern, Partit Socialista–; Extremadura, un
10,88% –govern, Partit Socialista–.

Mire vosté, a les dades anem a les que vosté vullga, per-
què són absolutament clares quant a contenció del gasto.

Mire vosté, li he de dir també que respecte a la
Comunitat Valenciana sap que el 75% dels beneficiaris en
farmàcia són actius, i que el 25% corresponen al nombre de
pensionistes. En estos moments cada pensionista gasta dià-
riament una mitjana de 310 pessetes en medicaments. I cada
actiu gasta diàriament una mitjana de 29 pessetes. Açò vol
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dir que el 80% de la factura en medicaments és consumida
a la nostra Comunitat per eixe 25% de la població. Però
vosté sap molt bé que eixe 25% està format per les perso-
nes més necessitades socialment de medicació i que, a
més, per les patologies cròniques que patixen, és més car i
prolongat en el temps eixe medicament, són unes persones
que requerixen una medicació de qualitat i amb l’exigèn-
cia de total gratuïtat. 

I això és el que fa este Govern, és a dir, no sols vore la
part econòmica del gasto farmacèutic, que és important, sinó
vore la qualitat de la prescripció, la qualitat de la dispensa-
ció. O és que no sé si vosté volia plantejar que se fera un
retall de la qualitat en la prestació farmacèutica a pensionis-
tes, a immigrants o als col·lectius més desafavorits, no sé si
és que vosté volia dir això. Crec que no, o espere que no vol-
guera dir això. A part, vosté sap que mosatros som de les
comunitats autònomes més receptores en desplaçats, més
receptores, per exemple, en turistes, i que se’ls està donant,
lògicament, l’atenció com toca.

Mire, comparant l’any 1988 en l’any 2001, se produïx ni
més ni menys que una reducció del 50% en el valor de la
xifra de l’increment anual, ni més ni menys, sols el 50%. 

I li dic més, des que governa el Partit Popular se passa de
l’11,03% que li havia dit, del primer any, al 8,53% en l’últim
any, amb la qual cosa són quasi tres punts de disminució. 

I tot això, gràcies, entre altres coses, a polítiques absolu-
tament novedoses i que estan centrades moltes mirades de la
resta de comunitats autònomes en la Comunitat Valenciana,
que estan incloses en els programes del Parme. I vosté això
ho sap perfectíssimament que és aixina, amb la qual cosa ja
li dia que si volia que parlàrem de dades, totalment encantat
que parlem de dades.

I vosté sap també perfectament que no sols s’ha de mirar
la vessant econòmica, sinó, lògicament, la vessant de la qua-
litat. I que n’hi han unes raons que expliquen perfectament
el que és el problema de la contenció del gasto farmacèutic.
Una d’elles és la transició poblacional, el transvasament
continuat de pacients en estos moments beneficiaris actius a
pacients pensionistes, jubilats al cent per cent. I això, l’en-
velliment de la població, cada vegada, lògicament, va a ser
superior. I això és una cosa objectiva, i conforme van pas-
sant els anys cada vegada és major.

La transició epidemiològica, és a dir, cada vegada se
viuen afortunadament més anys de vida, i al viure més anys
de vida, les malalties agudes se transformen algunes d’elles
en malalties cròniques més llargues i més cares en el seu trac-
tament. Afortunadament, afortunadament per a tots. També la
repercussió de l’I+D+I en el preu final del medicament, per-
què hui s’investiga més, hui s’investiga més que s’investiga-
va, i per tant s’introduïxen en el mercat nous medicaments
d’alt preu que encarixen en este cas les receptes.

Ja li he parlat ja dels desplaçats o dels immigrants, més
de 44.000 targetes solidàries, la majoria d’elles –56 barra–,
la majoria d’elles al cent per cent del gasto farmacèutic per-
què no tenen recursos econòmics, i perquè hem de ser soli-
daris i hem de ser sensibles i hem de fer-ho. I també perquè
n’hi ha un model alta qualitat que facilita també l’accessibi-
litat del pacient al facultatiu.

I a pesar que en l’1 de maig entren en vigor els preus de
referència publicats el 27 de desembre de l’any 2001, a
pesar d’això, el creixement del gasto en la Comunitat

Valenciana resulta que està entre els sis millors de les comu-
nitats autònomes, a pesar d’això. Perquè vosté sap que, lògi-
cament, l’aplicació del que són els preus de referència, i l’a-
plicació a partir de l’1 de maig fa que el nombre de receptes
en el mes d’abril s’haja incrementat en un 16,90%. I s’ha de
dir tot, i s’ha de dir tot. En un 16,90%.

Mire vosté, mentre en el mes anterior disminuí en un
9,86%, evidentment, un mes molt bo en receptes perquè se
disminuí un 1,96%, amb 6.400.000 receptes, en abril han
sigut 7.200.000 receptes. Per què? Perquè l’1 de maig se van
posar en aplicació els preus de referència publicats el 27 de
desembre del 2001. I això és una conseqüència lògica que
sempre que s’ha posat un decret d’estes característiques, en
el mes anterior n’hi ha un augment del nombre de receptes, i
per tant n’hi ha un augment del que és el gasto farmacèutic.

A més, vosté sap que en totes les comunitats autònomes,
en totes, més del 25% del gasto sanitari correspon al gasto
en farmàcia.

I vosté, a més, dia algunes afirmacions curioses. Dia que
la Guia farmacoterapèutica, que no s’havia posat en marxa
i que si s’havia posat, s’havia posat mal. Mire, per a la seua
desgràcia, li he de dir que no és aixina, que no tan sols és
aixina sinó que molta part d’eixa guia ja l’han portada a
vàries comunitats autònomes. Per a la seua informació. I pot
contrastar-ho, perquè algunes d’elles són del seu partit,
algunes d’elles són del seu partit.

Després vosté diu que s’ha firmat un pacte que ni tan
sols Convergència i Unió l’ha acceptat. He de dir-li que la
seua informació no és ni la correcta ni l’adequada, perquè
precisament el conseller de Sanitat de Catalunya firma el
pacte amb Farmaindustria, a més en qualitat de vicepresi-
dent del Consell Interterritorial. Amb la qual cosa, no vulga
vosté enganyar deliberadament a la Cambra, perquè això no
és correcte. És a dir, no sols el firma el Partit Popular sinó
que també Convergència i Unió, és més, en la presentació
pública de la firma està la ministra i està també el represen-
tant de Convergència i Unió en este cas com a vicepresident
del Consell Interterritorial.

I en eixe tipus de pacte, positiu, l’única aportació que ha
fet el seu partit, si se li pot dir aixina, ha sigut abandonar el
Consell Interterritorial. Cosa que no s’havia fet mai des que
el Consell Interterritorial està en funcionament. Eixa és l’os-
tentació democràtica que vostés tenen, i eixe és el diàleg que
vostés tenen en un tema tan important com és el tema del
gasto farmacèutic.

Després diu que marque terminis. És que molts terminis
que estan en el Parme ja estan fets. És que les unitats de
pacients externs d’hospitals, en 13 hospitals ja estan en fun-
cionament i estan donant uns resultat magnífic. Jo volguera
que parlara amb els professionals que estan al front d’ells i
amb els pacients a què estan atenent. És que els vint farma-
cèutics d’àrea, d’atenció primària, estan ja posats. És que
estan també en funcionament. És que la campanya de genè-
rics està realitzant-se. I inclús obrint-la, cosa que no s’ha fet
mai, també al xicotet comerç a la Comunitat Valenciana a
través d’un conveni amb Covaco.

És que mosatros hem posat a Espanya el primer paga-
ment per acte farmacèutic a través del programa TOD per
als pacients tuberculosos, perquè tinguen una adherència al
medicament a persones que són problemàtiques quant a eixa
adherència al medicament. Estem pagant-los 8.000 pessetes
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per mes i pacient als farmacèutics per acte farmacèutic, que
és la primera comunitat a Espanya i la primera mesura del
Sistema Nacional de Salut que es fa per pagament per far-
macèutic. I tot això naix del Pla d’ús racional del medica-
ment, que podíem estar dient unes dades que, a més, són
absolutament clares, com li he comentat.

Respecte al que dia la senyora Llinares, la veritat és que
me posa difícil que li puga replicar alguna cosa, perquè del
Parme i de farmàcia ha parlat poc. Ha parlat de les resso-
nàncies magnètiques, que aprofite per a dir-li i reiterar ací en
esta tribuna que estic totalment d’acord no solament amb
eixe concurs i amb la forma que se fan, sinó que ha benefi-
ciat en molt cara als ciutadans i cara a les ciutadanes el que
és eixe servici.

M’ha parlat dels trasllats, m’ha parlat del centre de salut
de la costa, però poc pareix que tenia a dir respecte al tema
que hui mos ocupa. Simplement he pres nota d’algunes
qüestions. Primera, el que diu sempre, i mire vosté, este con-
seller ve encantat a este hemicicle a comparéixer, i a més a
parlar d’un tema d’este calat que crec que és molt important
per a la societat. Però no és el Govern ni este conseller qui
posa l’ordre del dia ni diu quan ha de vindre a les Corts. Són
vostés, els grups parlamentaris i la Mesa de les Corts, d’a-
cord amb el Reglament, els qui ho han de dir. Per tant, en tot
cas aplique’s vosté eixe conte.

Després diu que no han hagut reunions d’informació. No
sols han hagut reunions d’informació per totes les àrees de
salut, sinó que han hagut també cursos de formació per a
este tema. Entre altres qüestions, perquè vosté sap que per
exemple ara el programa Gaia està en pilot en sis centres de
salut, i això comporta cablejar els centres, comporta els can-
vis en uns potents sistemes d’informació que tenen, lògica-
ment, totes aquelles persones que estan utilitzant eixe tipus
de programes i eixe tipus de ferramentes tecnològiques, han
de tindre la formació adequada, com aixina se li dóna.

I diu que quan n’hi ha un problema se fa un pla. Mire
vosté, és que no n’ha encertat ni una, amb tota l’estima li
ho dic, no n’ha encertat ni una. El Parme és de l’any 1999;
és a dir, que no és que no s’ha presentat ara, és de l’any
1999. Està complit en més del 75%, i si estem dins de les
sis primeres comunitats autònomes en contenció de gasto,
en el mes d’abril quan se pose en funcionament l’1 de maig
el Decret de preus de referència de 27 de desembre del
2001; és a dir, si en el mes que se posa els preus de refe-
rència en funcionament estem dins de les sis primeres... Ja
li dic que en el mes de gener fórem la primera en conten-
ció del gasto en sols un 2 i escaig per cent d’increment. La
primera, per damunt de totes. I un mes serà una altra i un
altre mes serà una altra. Evidentment. El que s’ha d’anar és
a vore l’interanual i no a fer demagògia d’un tema impor-
tant com és este.

Per últim, dir-li al senyor Peris, que ha parlat del que són
les dades del mes de febrer concretament, dir-li que n’he dit
alguns, però li puc avançar perfectament també els del mes
d’abril, que a més són els últims que s’ha donat a través del
Sistema Nacional de Salut. I dir-li que estem dins de les sis
primeres comunitats autònomes de contenció de gasto, con-
cretament en l’interanual acumulat, com he dit anteriorment,
en un 9,91%, i n’hi ha un altre grup de cinc comunitats més,
que eren País Basc, Astúries, Cantàbria, Catalunya i
Andalusia, que són les sis primeres en contenció de gasto en

el mes d’abril, a pesar de la posada en marxa dels preus de
referència. I li he dit altres moltes comunitats, no precisa-
ment governades pel Partit Popular, com era Aragó, Balears,
Castella-la Manxa, Extremadura, que totes estan per dalt,
per dalt i en molts punts percentuals per dalt, del que teníem
a la Comunitat Valenciana.

Mire, dels temes d’atenció primària, mosatros no sols
hem intentat comptar amb tots els metges i els facultatius
d’atenció primària, sinó que a més hem ficat en marxa una
cosa que era una reivindicació històrica que se tenia per part
dels farmacèutics, i també per part de la coordinació que ha
d’haver entre la prescripció i la dispensació del medicament,
com era ficar servicis d’atenció primària en totes les àrees
de salut. Estan ficats, estan ficats els 20 farmacèutics d’àrea
d’atenció primària en tots els servicis de salut, amb la qual
cosa eixa era una reivindicació històrica que se venia fent
des de molts anys, que precisament ve per a potenciar el
paper de la primària, ve per a coordinar el que són els nivells
assistencials entre primària i especialitzada, també en el
tema com és el de farmacèutics.

I dir-li que totes estes qüestions han segut també, entre
altres qüestions, tractades en tots els col·legis professio-
nals, tant en el d’Alacant com en el de Castelló com en el
de València. La senyora Mendoza deia que la Guia farma-
coterapèutica és que s’ha donat massa participació a tots.
Bé, és que ací faces el que faces no hi ha mai acord. Si
dones massa participació a tots, mal; si dones a un grup
reduït d’experts, mal també. Mire vosté jo sé que com ací,
faces el que faces, sempre a algun grup no li va a paréixer
correcte, anem al que nosaltres entenem que és racional,
que és positiu, que és sensat, que és prudent i que està
donant bons resultats.

I els resultats són molt clars. Mire vosté, des que està
aplicat el Parme, i me volien parlar de dades clares, des
que està aplicat el Parme tenim els dos interanuals de con-
tenció del gasto farmacèutic millor que han hagut, o dels
millors que han hagut pràcticament des de l’any 1988 cap
ací, en un 7,74% del 2000 respecte 1999, i en un 8,53% del
2001 respecte al 2000. Amb la qual cosa crec que són abso-
lutament palpables, perquè cada punt de reducció en la
contenció del gasto farmacèutic se traduïx en molts
milions de pessetes que se poden destinar a altres comeses
sanitàries, com puga ser transport o puga ser tecnologia o
com puga ser inversió.

Per tant, estem en un grau de desenrotllament del Parme
realment important i a més...

(Ocupa la presidència la presidenta, senyora Marcela Miró
Pérez)

La senyora presidenta:

Senyories, silenci.

El senyor conseller de Sanitat:

...i a més, senyories, crec que se queda clarament demos-
trat amb totes les xifres que jo els acabe de donar. I evident-
ment, comparant una etapa amb l’altra, crec que sobren els
comentaris, perquè les xifres objectives estan ahí.

Moltes gràcies.
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La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor conseller.
Per a rèplica, té la paraula la senyora Mendoza.

La senyora Mendoza García:

Gracias, señora presidenta.
Mire, señor conseller, del año 1995 al año 1982 no hay

color en este país. O sea que deje de decir ya improceden-
cias, porque hay un esfuerzo social, una democratización y
una apuesta por la universalización de la asistencia que
pone en marcha la Ley general de sanidad, y usted pregun-
te a colectivos clarísimos de personas que no tenían dere-
cho a la asistencia.

Y desde luego, para nosotros la sanidad es un bien
social, y además es un bien económico de primer orden. Y
el único que habla del coste excesivo de la sanidad en el pre-
ámbulo de la ley que está pendiente de aprobarse, de la Ley
de ordenación sanitaria, es su conselleria y su Gobierno.
Cuatro veces habla del excesivo coste de la sanidad. Y de lo
que estamos hablando es de la gestión de un dinero que es
el que usted tiene para darles atención sanitaria a los valen-
cianos y a las valencianas. Y lo que yo le digo es que entre
el año 1991 y el 1994, del total de dinero que se tenía para
atender la salud de los valencianos sólo se gastaba un 24%
en medicamentos, y está en los presupuestos. Y que hoy es
la única comunidad autónoma que gasta un 30% de su pre-
supuesto en medicamentos. Y que esta población no es más
envejecida que la catalana ni la vasca ni la gallega. Y que
estamos hablando de unos indicadores que en términos
absolutos son los peores y en términos relativos siempre han
ido por encima del incremento del gasto en el conjunto del
Estado. Y eso es así, y estamos hablando de sus siete años
de gobierno, no de otra historia.

Y es cierto que han invertido menos en pesetas corrien-
tes, que si lo tradujéramos a constantes veríamos que han
invertido menos en el sistema sanitario público que el
Gobierno socialista valenciano. Y esa es la verdad. Y díga-
me usted si no es verdad, a fecha de 31 de diciembre del
2001, que es la comunidad autónoma que más gasta por ciu-
dadano y año. Y eso son datos del Ministerio de Sanidad. Si
resulta que yo soy un parlamentario de la oposición y tengo
los datos oficiales del Ministerio de Sanidad, los datos ofi-
ciales, porque no vengo aquí a hacer el tonto, es extraño que
la Conselleria de Sanidad no los tenga. Y si los tiene, como
no le son favorables, no quiere hablar de ellos.

Y yo le digo que en este período de Gobierno la
Comunidad Andaluza no sólo gasta 8.000 pesetas menos
por ciudadano y año en medicamentos, sino que da otros
servicios que el incremento acumulado de 1995 al 2001 ha
sido sólo de un 44% y que el suyo ha sido de un 55%. Y
que sólo tiene dos comunidades autónomas por encima de
ese incremento del gasto acumulado. Pero, en cualquier
caso, sigue siendo la comunidad autónoma que más gasta.
Y atención gratuita y medicamentos gratuitos tienen los
inmigrantes en Andalucía, que hay más, en Cataluña, y
usted lo sabe perfectamente. Y han tenido antes, usted lo
llama tarjeta solidaria, pero han tenido antes el derecho a
la asistencia. Y además se entregaba directamente la tarje-
ta en los centros de salud.

O sea, que estamos hablando de que usted tiene que ges-
tionar un recurso que es limitado y es su responsabilidad. Y
aquí hay un cambio importante y es que el resto de comuni-
dades autónomas gobernadas por socialistas, o el territorio
Insalud gobernado por el Partido Popular, han conseguido
controlar el gasto farmacéutico. Y no venga con demagogia
barata de decir que es que aquí se atiende a más gente, por-
que turismo hay en Andalucía, porque turismo hay en
Cataluña, porque la pirámide de población debería conocér-
sela y es más envejecida la catalana, Castilla-La Mancha,
etcétera, etcétera. 

Y hace un año justo en estas mismas fechas también
decía: lo importante es el crecimiento interanual porque este
año estamos los mejores en contención del gasto. Y acaba-
mos el año 2001 y resulta que estamos por encima de la
media del Estado y por encima de la media de las comuni-
dades. Y si no, yo si quiere le doy una fotocopia, porque
tengo alguna que otra de la gráfica y de los datos del minis-
terio y lo verá. Y eso es lo que hay.

Y hay una crítica, también del gobierno catalán, porque
quien paga la factura farmacéutica son las comunidades
autónomas y las comunidades autónomas quieren tener
voz y voto en las decisiones importantes. Y las decisiones
importantes son: qué medicamentos se utilizan y qué pre-
cios tienen esos medicamentos. Porque usted hablaba al
principio de los problemas de que si hay demasiados medi-
camentos, de que si el coste de efectividad no está claro.
Eso si le oyera un ministro de Sanidad noruego se le cae-
ría la cara de vergüenza.

La senyora presidenta:

Señora Mendoza, acabe.

La senyora Mendoza García:

Porque de quien depende la autorización de medicamen-
tos –si hay más o menos en el mercado y el precio– es del
Gobierno central. Y usted, como conseller de Sanidad, tiene
una voz en el Consejo Interterritorial. Y le puede decir a la
ministra su opinión y sus criterios. Y, en definitiva, en defi-
nitiva, si el 90% de los ensayos clínicos los hace la industria
y los financia la industria, si publica aquello que tiene resul-
tados favorables, si ustedes no controlan, si el único pacto
ha sido que la industria le dé al conjunto del sistema nacio-
nal de salud... la industria, porque los farmacéuticos han
salido peor parados...

La senyora presidenta:

Senyora Mendoza, acabe.

La senyora Mendoza García:

...entre 17.000 y 8.000 millones de pesetas. Pero que si
sobrepasa el 9,05% del incremento de gasto ese pacto se
rompe, en estos momentos está con las manos vacías. Y esta
comunidad autónoma sigue teniendo en el mes de abril,
como el resto de comunidades autónomas, un crecimiento
del gasto que no es controlable, porque enero y febrero tam-
bién lo tuvo y entonces la ministra decía “es que son los
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inmigrantes, es que es la gripe, ahora, en abril, es que si son
los precios de referencia”.

Yo estoy dispuesta a darle la razón, porque lo que inte-
resa es que el dinero en sanidad en el País Valenciano se
gaste para atender a los ciudadanos y para darles más y
mejores prestaciones...

La senyora presidenta:

Senyora Mendoza, ha sobrepassat en més d’un minut el
temps. S’ha acabat el temps.

La senyora Mendoza García:

...y en condiciones gratuitas.
Gracias. (Aplaudiments des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyora Mendoza.
Té la paraula la senyora Llinares per a rèplica.

La senyora Llinares i Llorca:

Senyora presidenta.
Senyories.
Senyor conseller, vosté diu que ha fet moltíssimes coses,

que cal vore el que està aplicant-se en les farmàcies. Però,
mire, els resultats són els que compten. Vosté diu que fa la
tira de coses, però la veritat és que la desviació en la despe-
sa farmacèutica cada volta augmenta. I vosté diu: “no, però
d’un any per a altre augmenta menys”. Clar, el pressupost és
més alt, el 10% de 10 milions és una cosa i de 20 milions és
una altra, senyor conseller. Clar que sí! Com és això? Tots
els anys la factura farmacèutica augmenta, aleshores, supo-
sant que siga la mateixa desviació pressupostària, ha de
donar en termes absoluts menys quantitat. No faça així, que
això és de veres. I això és igual que en les empreses, que
diuen “el que ha perdut l’empresa”. No, l’empresa no ha
perdut res, l’empresa el que passa és que va dir que guanya-
ria deu i resulta que ha guanyat cinc i resulta que diu: “n’ha
perdut cinc”. Què ha de perdre? I açò són eixe tipus de
comptes exactament igual.

Senyor conseller, jo sí que em crec que vosté haja fet la
tira, però informats els metges en els centres de salut no
estan, no estan, senyor conseller. Jo és que he preguntat:
escolta, saps el que és el Parme? i cap sap el que és el Parme.
Ara, els farmacèutics no tenien el Parme, els farmacèutics
dels hospitals no tenien el Parme, però sí que tenien una idea
de “ah, sí el Parme, no el tinc, però a vore si...” No el tenien.

I continuem amb el que vosté ha fet. Ha fet la tira de
coses. Jo l’únic que he pogut comprovar és cridant els met-
ges, i he intentat comprovar una altra cosa, que per a mi i per
a qui vulga és una cosa la mar de facileta de comprovar, i és
la pàgina web, i no l’hem trobada. Però és que vosté tampoc
ha abundat ací i ha dit com trobe la pàgina web en l’ordina-
dor, tampoc ha abundat ací. La del Ministeri sí que l’hem
trobada, ha sigut la mar de fàcil, de seguida la pàgina web
del Ministeri. Ara, la de la Conselleria de Sanitat no. Si una
cosa que és comprovable, i això és un principi científic, si
una cosa que és comprovable resulta que es comprova que

no existeix, un comença a pensar que les altres coses a la
millor tampoc existeixen, senyor conseller, per molt que
vosté estiga ací venint a dir que cal vore el que ha fet i la de
coses que fa.

Però en el seu discurs anterior diu que han fet ara el
concurs de talonaris de receptes, que han fet ara... Escolte,
ara, ara, ara, després de més de dos anys, en 1999 que ho
van editar. 

També posava que a l’any 2000 s’havia de construir un
fons de finançament específic per a la formació de metges
en matèria farmacèutica. A mi m’agradaria saber què s’ha
fet, on. Perquè si resulta que ningú sap res, doncs ningú sap
res. I, aleshores, això estava en el paper que s’havia de fer.
Però com és possible que s’haja fet si els professionals no
s’hem assabentat de què s’ha fet? Jo, senyor conseller, no
puc dir qui diu la veritat o qui diu mentides, si vosté o els
professionals; l’únic que puc dir, que jo ho he comprovat és
allò de la pàgina web, l’altre no. Però, en fi, jo crec que els
metges, en fi, a tots els qui he consultat en general són amics
meus. I vosté com tantes voltes va de farol, jo no sé si el Pla
d’harmonització és un farol més dels innumerables que la
seua conselleria fa. 

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyora Llinares.
Té la paraula, per a rèplica, el senyor Peris.

El senyor Peris i García:

Gràcies, senyora presidenta.
Gràcies, senyor conseller, per referir-se a la dada que jo

donava, que era de febrer, és a dir jo, efectivament, estava
parlant d’una dada de febrer. De totes maneres l’interanual,
si no millora en el transcurs de l’any, si no millora en el
transcurs de l’any, està enguany superant al 2001. Jo pense
que vosté estarà mirant la xifra i m’imagine que li haurà de
preocupar.

I per allò de la demagògia de les dades, jo pense que amb
les dades hem de ser rigorosos tots. Sí que és cert que en la
mesura que es produeix un procés d’envelliment, efectiva-
ment, fan falta més atencions sanitàries i, possiblement, més
atencions farmacèutiques, possiblement. Però hauríem de
comparar també quants més pensionistes hi ha en els altres
comunitats, quan més o menys turistes hi ha, perquè sinó és
complicat. Perquè, clar, és a dir, diu “no, és que ací hi ha
més turistes, més pensionistes i més immigrants”. I dius, bo,
alguna cosa passa també perquè en el 2000 disminuírem... o
sia, l’augment de la despesa  era 7,74 i ara és el 9,99; però,
clar, en 1998 era el 10,5. És a dir, el 10,5, és que hi havien
més immigrants i més pensionistes en 1998 que en el 2000?
No. Alguna cosa d’acció positiva haurà d’haver i alguna
cosa podrem fer i si no estaríem invalidant el pla, el pla
mateix, si a part d’eixes dades objectives d’augment, d’en-
velliment de la població, de vinguda d’immigrants i de ser
un país turístic, alguna cosa haurem de fer. I, per tant, en
alguna cosa s’haurà de modificar.

De tota manera, la crítica genèrica, la crítica genèrica
que des de la medicina, des d’algun sector de la medicina –i
nosaltres compartim eixe pensament de sectors– efectiva-
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ment és que no hi ha malalties sinó malalts. I que, per tant,
les medicines... un estat de més salut seria el que amb més
prevenció anara disminuint la proporció de despesa farma-
cèutica del conjunt. És a dir, en eixa batalla. Jo pense que
sobre tot el pla hauria d’enfocar-se en eixe sentit de no per
la despesa en sí, i això també ho ha dit vosté, és a dir, no
solament l’enfocar el plantejament de si augmenta o no aug-
menta en el sentit de despesa financera sinó en el sentit de la
relació de la qualitat de la salut de les persones que atenem. 

La reflexió que es fa, i quan es fa molta insistència en la
necessitat de rebaixar la despesa farmacèutica, jo pense que
sobre tot ens hauria d’orientar en què un sistema de salut
que augmenta permanentment, siga el 10, el 15 o el 9, però
hi ha un augment permanent per damunt d’eixos valors
objectius, d’eixes dades objectives d’augment de la població
o d’augment dels pensionistes, vol dir que alguna cosa falla,
és a dir, vol dir que haurem també de veure en quina medi-
cina fem, que fem més de recepte que de prevenció o més de
salut –diguérem– comunitària.

I, per tant, vosté també ha d’entendre que la crítica que es
fa a la despesa farmacèutica no solament es fa pels plans
mateixos en si sinó perquè alguna cosa li passa a la medicina
quan tirem tant de recepta i tan poc, a voltes, de mesures pre-
ventives. Jo pense que en eixa reflexió també hauria d’anar. 

No obstant, les xifres –i torne a parlar de xifres–, no obs-
tant, les xifres actualment són preocupants en l’entorn
actual. Alguna cosa vosté haurà de fer-se mirar en el Parme,
haurà de plantejar-se-ho, perquè se li està augmentat la des-
pesa i no està aconseguint els objectius. 

I la referència que li feia a la participació no era tant la
participació ara a fer la guia terapèutica de totes les àrees de
salut, sinó, possiblement se li ha criticat molt en origen
aquest programa que en origen s’ha participat poc des de la
medicina sobre els sectors que atenen la medicina d’atenció
primària. Ells feien molta referència, en el moment que
vosté van fer la primera proposta, que el sector d’atenció
primària que recepta, que recepta o que és responsable d’un
90% de la despesa farmacèutica, possiblement li haguera
pogut aportar a eixe pla tota una sèrie de vectors, tota una
sèrie de propostes de vegades xicotetes o de vegades que
semblen que no són de grans declaracions que a voltes aju-
den també a la disminució d’eixa despesa farmacèutica i, en
definitiva, a la millora del sistema de salut valencià, que és
el que pretenem.

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Peris.
Té la paraula l’honorable senyor conseller per a rèplica.

El senyor conseller de Sanitat:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyor Peris.
Evidentment que el gasto farmacèutic és una preocu-

pació, no sols a Espanya, en el Sistema Nacional de Salut,
sinó en tot el món, evidentment. Per mitjana general, en el
nostre Sistema Nacional de Salut està en tots els llocs per
damunt del 25% del que representa el gasto total sanitari,
i per això mosatros estem dedicant polítiques noves i

estem desplegant i estem executant el Parme, perquè té
una sèrie de programes beneficiosos perquè contingam el
gasto sanitari, i s’està fent amb èxit des que està este pla
en funcionament.

Perquè, mire vosté, vosté dia molt bé abans: “És que se
parla de l’interanual”. Perfecte, anem a parlar de l’intera-
nual, anem a parlar de l’interanual dels dos anys que està
en funcionament este pla. D’acord? En els dos anys que
està en funcionament este pla l’interanual ha segut, del
2000 i respecte a 1999, d’un 7,74%, i del 2001 respecte el
2000, d’un 8,53%. Amb la qual cosa estem portant uns
interanuals absolutament adequats a la mitjana general que
n’hi ha dins del Sistema Nacional de Salut. I evidentment,
anem a seguir treballant en eixa línia de desplegament i
d’execució del pla.

Mire vosté, senyora Llinares. Les dades i els percentat-
ges no se fan respecte el pressupost, se fan respecte el con-
sum, respecte el nombre de receptes, respecte la prescripció
i la dispensació. Per tant, eixa regla aritmètica que vosté vol
fer no té ningun sentit en este cas, amb la qual cosa eixa
muletilla, que pot utilitzar-la per a altres coses, ací no li val
absolutament per a res.

Ja li he dit anteriorment que s’han fet reunions amb els
col·legis professionals, amb els tres col·legis professionals,
que s’han fet reunions amb les distintes àrees.

I, senyora Mendoza, mire vosté, per a valorar resultats
s’ha de contrastar. Perquè és que vostés diuen: “no, parlem
de responsabilitat”, i he parlat, i li guanyem per golejada, i
he parlat, i li he donat les dades. Però és que a vosté pareix
que li sàpia mal. Jo li he parlat de 1988 a 1995, no li he par-
lat de 1982 a 1988, li he parlat de 1988 a 1995, que són els
últims anys de responsabilitat del seu govern: una catàstro-
fe en gasto sanitari, com en moltes altres coses. Perquè mire
vosté, de mitjana, ni més ni menys l’increment de mitjana
actual del 14,56%. Eixa és la realitat. Jo no li estic parlant
de 1982, estic parlant de 1991/1995. Clar, eixa és la realitat.

Per tant, li estic dient que de mitjana des de 1996 fins el
2001, els anys que tenim complets, una mitjana d’un 9,15%,
amb la qual cosa estem parlant d’una disminució d’un 5,14
punts, ni més ni menys, eh?, ni més ni menys que de 5,14
punts.

Després vosté s’encabota a no dir les coses com són. Si
vosté té les dades del Ministeri quant a l’acumulació del mes
d’abril, ho tindrà ahí molt clar. Hi han sis comunitats autò-
nomes, sis, que estan en els millors percentatges en el mes
d’abril, que són Astúries, País Basc, Cantàbria, Catalunya,
Andalusia i Comunitat Valenciana, eixes. I ja li he dit en el
mes d’abril... Que vosté diu: “és que amb les polítiques que
aportem mosatros en el nostre partit...” Jo és que no sé a
Aragó, Balears, Castella-la Manxa i Extremadura qui gover-
narà, perquè jo crec que governa el Partit Socialista, i estan
tots en un 11,91, 11,79, 11,34, 10,88, totes per damunt. O és
que governa un altre partit que no siga el de vosté? Clar, siga
vosté absolutament conseqüent.

I després mosatros parlem, perquè mosatros, si gastem
molt en sanitat, perquè gastem molt; si gastem poc, perquè
gastem poc. Llavors, ahí ha de tindre vosté en compte que jo
li he dit que hi han dos vessants fonamentals en el gasto far-
macèutic: una, allò que és l’econòmic, i un altra, allò que és
la qualitat. I resulta que el 80% de tot el gasto farmacèutic
el fan els col·lectius més desfavorits, el fan les persones
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majors, el fan els desplaçats, perquè això és aixina. I mosa-
tros anem a seguir-ho fent, per una política de sensibilitat i
de solidaritat. I això és una realitat que està ahí.

I diu que no invertim en sanitat? Doncs hem sigut la
comunitat autònoma este any que més ha augmentat el seu
pressupost en l’any 2002, en un 10,07%, molt per damunt
de totes les comunitats autònomes governades pel Partit
Socialista, per suposat, molt per damunt, un 10,07%
d’augment de pressupost. I per primera vegada en esta
comunitat s’ha passat del més de mig bilió de pessetes de
pressupost.

I a més li vaig a dir una altra dada perquè la tinga en
compte vosté: ja de pressupost inicial mosatros tenim un
37% de tot el pressupost que té la Generalitat destinat a
sanitat. La seua comunitat autònoma tan famosa que vosté
fica ací com a exemple, no aplega al 31% respecte al total
del seu pressupost de la comunitat autònoma. Eixes són les
inversions i eixos són els esforços pressupostaris que vos-
tés fan, un 37% mosatros en la Comunitat Valenciana; un
31% no aplega Andalusia. I aixina podria dir-li una darre-
re d’una altra.

A més, i vosté dia un tema –per a finalitzar– que no volia
deixar-lo passar per alt, perquè primer ha dit que CiU no
recolzava el pacte amb Famaindustria que firmà el Ministeri,
i ni més ni menys que anà el conseller a firmar-lo...

La senyora presidenta:

Senyor conseller, vaja finalitzant.

El senyor conseller de Sanitat:

–Acabe de seguida, senyora presidenta– ...com a vice-
president del Consell Interterritorial. Almenys havia d’estar
ben informada. I el firmà, el firmà i està en la foto i està en
la firma la ministra i el conseller de Catalunya.

Jo, evidentment, tinc veu i tinc vot i l’exercix en el
Consell Interterritorial. Sap vosté els representants del seu
partit què fan en el Consell Interterritorial, que no s’ha fet en
la vida, sap que han fet? Alçar-se, anar-se’n i abandonar.
Eixe és el diàleg i aixina és com vostés entenen la democrà-
cia.

Moltes gràcies. (Aplaudiments des d’un sector de la
Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor conseller.
Senyories, s’alça la sessió.

(S’alça la sessió a les 14 hores i 15 minuts)
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